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Leģionāru slimība
J au kopš pagājušās piektdienas “kalendāru nemieru” datu-

ma – 16. marta – medijos nerimst kaislīgas diskusijas. Tajās 
jau kuro gadu un, gribētos pat teikt, kuro gadu desmitu nav 
nekā jauna. Radikālā gala vienā pusē tie, kam “krievus aiz 

Zilupes austrumu virzienā”, bet otrā – tie, kam “visi latvieši pēc 
būtības fašisti”. Pa vidu drūzmējas pārējie: vienkārši “ar viedok-
li”, pseidoobjektīvisma apoloģēti, politikas vērotāji un citi, kam 
gribas savas atklāsmes darīt zināmas lielākā vai mazākā disku-
siju burziņā.

Domājams, ka nav vairs nekādas nepieciešamības mēģināt 
šķetināt visu šo patiesībā pagalam neauglīgo diskusiju pavedie-
nu tajā virzienā, lai pierādītu kādu nebūt objektīvu 16. marta 
pagātnes un tagadnes notikumu patiesību. Jo tādas vienkārši 
nav. Ir vienīgi katram sava taisnība. Un katram savi argumenti, 
kurus patiesībā bez bļaušanas atspēkot grūti. Sava taisnība būs 
gan tiem, kuri 16. martu uzskata par īsto Latvijas karavīru piemi-
ņas dienu, gan tiem, kas šīs dienas svinētājus un visus Latviešu 
leģionu karavīrus saista ar vācu nacistu “roklaižām”. Jo katrs mēs 
dzīvojam savā nosacītajā “informatīvajā burbulī”, kurā cenšamies 
atrast tos viedokļus, kuri vairāk vai mazāk sakrīt ar mūsu pašu 
domām. Tieši šīs diskusijas, kurās nav patiesības, kurās viens otru 
vispār neklausās un kurās viens otru nemaz nevar pārliecināt ar 
loģiskiem argumentiem, pacelšana plašsaziņas līdzekļu un sociālo 
tīklu aktuālajā dienaskārtībā arī rada 16. marta fenomenu – īsto 
“Leģionāru slimību”.

“Leģionāru slimība”, kuru izslimojam katru gadu ar apbrīnoja-
mu regularitāti, ir viena no tām kaitēm, kas, gadiem ejot, nepa-
liek vājāka. Pret to mums imunitāte kaut kā neveidojas, atšķirībā 
no, piemēram, “čekas maisu” jautājuma, kas ar katru gadu paliek 
arvien mazāk nozīmīgs pasākums arvien lielākai sabiedrības daļai. 
Var saprast Leģionāru dienas tēmas aktualizēšanu zināmā abu 
galu radikāļu un tos pārstāvošo politiķu vidū: no savstarpēja naida 
kurināšanas auglīgā “Petri trauciņā” labi barojas atbilstoši noska-
ņotie atbalstītāji, bet vēlēšanu gados arī vēlētāji. Var saprast kai-
miņvalsts medijus, kuriem Leģionāru dienas svinēšana un leģionā-
ru gājiens mūsu galvaspilsētas centrā ir medusmaize, lai vēl un 
vēlreiz norādītu uz “plaukstošo fašismu” Zilupes rietumu krastā.

Taču nevar saprast t.s. “oficiālās Rīgas” nervozo attieksmi pret 
16. martu. Un lielā mērā tieši tā ir radījusi “Leģionāru slimību”. 
Radījusi to ažiotāžu un neskaidrības, uz kuru pamata itin bagātī-
gi lejas ūdens gan radikāļu, gan, protams, jebkuru laivas šūpotāju 
dzirnavās. Jau sen vēsturnieki pierādījuši un parādījuši, ka Latviešu 
leģioni ar starptautiski atzīto noziedzīgo SS organizāciju saistīti 
tikai nosaukumā, bet patiesībā bija vien ierindas frontinieki, kas 
karoja vācu pusē. Nevis kāra un dedzināja koncentrācijas nomet-
nēs, šāva Rumbulā vai spīdzināja gestapo pagrabos. Un tieši šī arī 
ir tā vienkāršā patiesība, kura būtu jāliek pamatu pamatā jebku-
ras oficiālās varas ideoloģijas centrā. Leģionāriem, viņu piederīga-
jiem, ģimenes locekļiem, domubiedriem un vienkāršajiem pilso-
ņiem ir visas tiesības doties piemiņas gājienā, noturēt aizlūgumus 
vai kā citādi miermīlīgi pieminēt kritušos un godināt vēl dzīvos. 
Tāpat kā tiem, kas svin 9. maiju Eiropā pieņemtā 8. maija vietā, jo 
arī 9. maija uzvaras diena nebūt nav uzvaras diena Latvijai kā val-
stij. Turklāt svinēšanas tiesības attiecas ne tikai uz slaveno “vidējo 
latvieti”, ierindas pilsoni, bet uz jebkuru, kuram ir vēlme atcerē-
ties – arī ministru, deputātu vai pilsētas mēru. Tāpēc savulaik pašu 
varasvīru un varassievu pārspīlētā retorika par aizliegumiem doties 
gājienā, piemēram, Ministru kabineta locekļiem bija īsta benzīn-
kanna tobrīd vairs tikko kvēlojošajām kaislībām. 

Ko un kāpēc “oficiālās Rīgas” nemākulīgā iesaistīšanās 16. 
marta apspriešanā vispār panāca? Tikai to, ka radās arvien jauni 
iemesli kārtējām populistu diskusijām medijos un kārtējam sav-
starpējā naida vilnim noteiktā sabiedrības daļā. “Ak, tā, tātad arī 
jūs atzīstat, ka viņi ir nacisti un ebreju šāvēji,” teica vieni. “Ak, tā, 
tāda ir mūsu valdības nodevīgā attieksme pret tiem, kas cīnījās ar 
austrumu kolonizatoriem,” deklarēja otri. Vai tiešām nebija un nav 
daudz vienkāršāk ļaut cilvēkiem pieminēt to un tos, kas dārgi un 
piemiņas cienīgi? Gan 16. martā, gan 9. maijā. Gan pie Brīvības 
pieminekļa, gan Uzvaras parkā Rīgas Pārdaugavā. Vienkārši un 
saprotami. Gan “ierindas pilsonim”, gan ministram. Gan Rīgā, gan 
Ventspilī, gan Bauskā. 

Patiesi jūsu, “Ventspilnieks.lv”

G lābjoties no ugunsgrēka Ventspilī, Zvaigžņu ielā, pa trešā stāva logu 19. marta rītā izlēca 25 gadus veca 
sieviete ar savu nepilnus divus gadus veco meitiņu. Abas nogādātas slimnīcā.

Glābjoties no ugunsgrēka, māte ar 
mazu bērnu izlec pa trešā stāva logu

S 
ievietes gūtās traumas ir smagas, bet stā-
voklis stabils – reanimācijas nodaļā viņa nav 
ievietota. Meitenītei nav smagu traumu, un 
viņa ievietota slimnīcas observācijas palā-
tā veselības stāvokļa novērošanai, informēja 

Ziemeļkurzemes reģionālās slimnīcas sabiedrisko attie-
cību speciāliste Viola Grinvalde. Sīkāku informāciju par 
cietušo gūtajām traumām slimnīca nesniedza.

Māte ar meitiņu pa logu bija izlēkušas vēl pirms glā-
bēju ierašanās, bet vēl divi cilvēki no piedūmotās mājas 
tika evakuēti.

Ugunsgrēks izcēlās, jo trešā stāva dzīvoklī dega gulta 
trīs kvadrātmetru platībā. Pēc VUGD pārstāves Intas 
Palkavnieces teiktā iespējamais ugunsgrēka izcelša-
nās iemesls varēja būt īssavienojums. Precīzus iemes-
lus noskaidros policija. VP informēja, ka iemesli vēl tiek 
skaidroti, bet aizdomu par ļaunprātīgu dedzināšanu nav.

Līdzīgs negadījums Ventspilī notika pirms trim gadiem, 
kad, glābjoties no liesmām, kāds vīrietis izlēca pa otrā 
stāva logu daudzdzīvokļu mājā Saules ielā. Arī toreiz 
vīrietis izlēca vēl pirms glābēju ierašanās, guva traumas 
un tika nodots mediķu aprūpē. 

Latvijas Bankas 
prezidenta Ilmāra 
Rimšēviča advo-
kāti vērsušies pret 
Latviju ar prasību 
Eiropas Savienības 
Tiesā par neli-
kumīgu bankas 
prezidenta amata 
pilnvaru ierobežo-
šanu.

Rimšēvičs pret Latviju vērsies 
Eiropas Savienības Tiesā

aizturēts bankas vadītājs ar ļoti nopietnām apsūdzībām 
varētu turpināt strādāt.” Arī Valsts prezidents Raimonds 
Vējonis uzsvēra, ka I.Rimšēvičam no amata jāatkāpjas. 
Savukārt pats I.Rimšēvičs visas apsūdzības kukuļņemša-
nā noliedz, un paziņoja, ka neatkāpsies.

Tikmēr KNAB šefs Jēkabs Straume paziņojis, ka Latvijas 
Bankas prezidenta iespējamās kukuļņemšanas lieta neiz-
čākstēs. J.Straume uzsvēris, ka, zinot kāda šai lietai būs 
rezonanse, zinot kāda amatpersona tajā ir iesaistīta, 
KNAB izsvēris visus iespējamos variantus un iznākumus, 
tikuši izsvērti arī iespējamie pierādījumu gūšanas veidi. 
Pēc KNAB priekšnieka teiktā pierādījumu savākšanai un 
lietas nodošanai kriminālvajāšanas uzsākšanai nebūšot 
vajadzīgi gadi, bet gan mēneši. To, ka I.Rimšēviča lie-
tas izmeklēšanai gadi nebūs nepieciešami, paziņojis arī 
ģenerālprokurors Ēriks Kalnmeijers. “Ja būs vajadzīgas 
kādas papildu darbības vai resursi, tad tam būs zaļā gais-
ma, taču pašlaik nav pamata uzskatīt, ka šajā lietā būtu 
nepieciešami gadi,” izteicies ģenerālprokurors.

Latvijas Bankas prezidents tiek turēts aizdomās pēc 
Krimināllikuma 320.panta ceturtās daļas par kukuļa pie-
prasīšanu un pieņemšanu lielā apmērā. Kukuļa apmērs 
esot vismaz 100 000 eiro, un tas, iespējams, pieprasīts 
no likvidējamās “Trasta komercbankas”. 
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Savienības darbī-
bu un likuma “Par 
Latvijas Banku” 
pārkāpumiem, jo 
nacionālo centrālo 
banku vadītājiem 
Eiropas Savienības 
un arī Latvijas tiesī-
bu līmenī ir nostip-
rinātas amata neatkarības garantijas. Nacionālo centrā-
lo banku vadītājus no amata var atcelt tikai noteiktos 
gadījumos, piemēram, ja persona ir notiesāta ar spēkā 
stājušos spriedumu. ES un arī Latvijas tiesības neparedz 
LB vadītāja pagaidu atcelšanas no amata iespēju pirms-
tiesas izmeklēšanas laikā, kā arī nepieļauj citādu proce-
suālu iejaukšanos Latvijas Bankas prezidenta profesio-
nālajā darbībā.

I.Rimšēviča advokāts Saulvedis Vārpiņš informēja, ka 
KNAB ar saviem procesuālajiem lēmumiem ir iejaucies 
arī Eiropas Centrālās bankas (ECB) neatkarībā, kļūdai-
ni norādot, ka, strādājot ECB padomē, Rimšēvičs reali-
zējot LB prezidenta funkciju, un tāpēc KNAB ierobežojis 
Rimšēviča darbību arī šajā padomē. Pēc advokāta teiktā 
Eiropas Savienības tiesību praksē jau sen ir nodibināts, ka 
šāds priekšstats ir aplams un nelikumīgs. Strādājot ECB, 
netiek realizētas kāda Latvijā pastāvoša amata pilnvaras. 
Par šiem un citiem jautājumiem I.Rimšēviča pārstāvji ir 
lūguši Eiropas Savienības Tiesai sniegt savu novērtējumu.

Jau rakstījām, ka finanšu ministre Dana Reizniece-
Ozola nākamajā dienā pēc Rimšēviča aizturēšanas pazi-
ņoja – Rimšēvičam būtu jānoliek amata pilnvaras, bet  
premjers Māris Kučinskis norādīja: “Atbrīvošana {no 
amata} ir smagnējs jautājums, taču nestādos priekšā, ka 
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Pieminēs 1949. gada 
deportāciju upurus
25. martā, plkst. 15.00 Ventspilī, tilta dārzā 
notiks komunistiskā genocīda upuru pie-
miņai veltīti atceres pasākumi. Atceres 
brīdī pulcēsies arī pārstāvji no Ventspils 
novada politiski represēto apvienības, 
Zemessardzes 46. kājnieku bataljona, 
Ventspils pilsētas domes, Ventspils pilsē-
tas domes Kultūras centra, kā arī Ventspils 
jauktais koris “Kaiva”.

Jūras piekrastē 
novēro roņus
Jūras piekrastē Ventspilī pēdējo dienu laikā 
var novērot neierasti daudz roņu mazuļu, kas 
ir reta parādība. Sociālajos tīklos ventspilnie-
ki aktīvi dalās ar saviem iespaidiem, pastai-
gas laikā gar jūru gan Zilā karoga pludma-
lē, gan Staldzenē pamanot roņus. Roņus ar 
tālskatiem var saredzēt gan uz ledus gaba-
liem jūrā, gan arī roņu mazuļus var manīt pie 
paša krasta.

Slēpošnas kalns beidz 
ziemas sezonu
 “Lemberga hūte” apmeklētājiem ir slēg-
ta līdz nākamai ziemas sezonai. Savukārt 
no maija savus vasaras sezonas pakal-
pojumus piedāvās Piedzīvojumu parks. 
Slēpošanas kalns šogad ar nelielu pārtrau-
kumu apmeklētājiem bija pieejams no 16. 
janvāra, un kopumā šosezon ir nostrādājis 
44 dienas, apkalpojot apmēram 9000 mak-
sas apmeklētājus un uzņemot vairāk kā 
25000 cilvēkus.

Bērnu pilsētiņā ieklās 
gumijas segumu 
par 0,36 mlj. eiro
Šogad Ventspils Bērnu pilsētiņā zem visām 
rotaļu iekārtām tiks ieklāts triecienus 
absorbējošs gumijas segums, šim mērķim 
izlietojot 359 400 eiro, nolemts Ventspils 
pilsētas domē. Bērnu pilsētiņā labiekārto-
šanas darbus plānots pabeigt līdz jūnijam, 
ieklājot gumijas segumu 1662 kvadrātmet-
ru platībā.

Ventspilī dzīvokļu cenas 
nemainīgas
Sērijveida dzīvokļu cenas Ventspils centra 
rajonos pagājušajā gadā saglabājās nemai-
nīgas – no 400 līdz 600 eiro par kvadrātmet-
ru, teikts nekustamo īpašumu kompānijas 
"Latio" 2017. gada mājokļu tirgus pārskatā. 
Dzīvokļi teicamā tehniskā stāvoklī tiek tirgo-
ti par cenu līdz 800 eiro par kvadrātmetru. 
Pieprasītākie ir divu un trīs istabu dzīvokļi 
labā un teicamā stāvoklī, taču piedāvājums 
ir ierobežots. Ir interese arī par neremon-
tētiem un neapdzīvojamiem dzīvokļiem ar 
iesāktu remontu.

Nevar atrast nomnieku 
Livonijas pils restorānam
Ventspils muzejs izsludinājis kārtējo izsoli 
ar mērķi atrast nomnieku Livonijas ordeņa 
pilī esošo restorāna telpu apsaimniekošanai, 
liecina pašvaldības portālā publicētais sludi-
nājums. Telpas pils pagrabstāvā ir ar kopē-
jo platību 124,6 kvadrātmetri. Rakstiskās 
izsoles sākotnējā cena par kopējās platības 
vienu kvadrātmetru ir 3,50 eiro bez pie-
vienotās vērtības nodokļa. Piedāvājumus 
iespējams iesniegt Ventspils muzeja izglītī-
bas centrā Livonijas ordeņa pilī līdz 3.aprīļa 
plkst.9. Tos izvērtēs komisijas sēdē jau tajā 
pašā dienā.

VENTSPILĪ

L 
atvijas dzelzceļa elektrifikācijas pro-
jekts ne tikai nedos gaidīto ekono-
misko atdevi, bet par to var nākties 
maksāt mums, mūsu bērniem un 
vēl bērnu bērniem. Līdzīgi ikvienam 

investīciju projektam arī šī pamatā ir to lie-
totāju vēlme un iespējas atmaksāt projek-
tā ieguldītos līdzekļus. Diemžēl jau šobrīd 
iespējams prognozēt, ka Latvijas dzelzceļa 
infrastruktūras maksa, kura jau tā ir dārgā-
kā Eiropā, dzelzceļa elektrifikācijas projekta 
rezultātā tikai augs.  Taču nepamatota dār-
dzība nekad nav bijis konkurenci veicinošs 
faktors.

Iedomāsimies veikalu, kurā preču cenas 
jau ir saskrūvētas tiktāl, ka pircēji vairs nespēj 
tās iegādāties. Veikala vadībai ir skaidrs, ka 
cenas tālāk palielināt nedrīkst, bet naudu 
gribas. Un tad tiek piemērota maksa par dur-
vju izmantošanu, atrašanos zem jumta vei-
kala telpās, siltumu utml. Vai šādā bodē būs 
daudz pircēju?! Nebūs! Līdzīgā situācijā var 
nonākt arī Latvijas tranzīta nozare.

Projekta aizstāvji apgalvo, ka, ejot uz elek-
trifikāciju, mēs parādām visiem, ka esam 
un paliksim tranzītbiznesā, pretējā gadījumā 
kaimiņi lietuvieši un citi konkurenti vien prie-
cīgi saberzēšot rokas. Diemžēl realitātē kon-
kurentu vidū priecīgu rosību izsauks tieši šī 
projekta realizācija, jo līdz ar dzelzceļa elek-
trifikāciju Latvijas tranzīta nozare par konku-
rētspējīgas cenas piedāvāšanu varēs aizmirst. 
Turklāt pēdējā laikā vērojamais un nākotnē 
gaidāmais kravu kritums šo projektu padarīs 
par ekonomisku katastrofu.

Vēl 2012.gadā veiktā pētījumā nepārpro-
tami norādīts, ka elektrifikācija pieļaujama 
vien tad, ja pa mūsu dzelzceļa sliedēm pārva-
dāto kravu apjomi nekrītas. Pētījuma tapša-
nas laikā – gan 2011., gan 2012. gadā kravu 

Valsts ieņēmumu dienestā (VID) iedzīvotāji brīvprātīgi var iesniegt gada ienākumu deklarācijas par 2017. gadu un pretendēt 
uz pārmaksāto nodokļu atmaksu. 2018. gada laikā pārmaksāto iedzīvotāju ienākuma nodokli var pieprasīt par 2017., 2016. 
un 2015.gadu.

Var pieteikties pārmaksātā 
nodokļa atgūšanai

S 
askaņā ar VID informāciju, nodok-
ļu maksātājam ir tiesības iesniegt 
deklarāciju un saņemt atpakaļ no 
valsts budžeta pārmaksāto nodok-
li, ja taksācijas gada laikā nav pie-

mērots viss likuma “Par iedzīvotāju ienāku-
ma nodokli” 12.pantā noteiktais gada neap-
liekamais minimums vai ja taksācijas gadā 
gūto kopējo ienākumu apjoms ir mazāks 
par 13200 eiro, tad iesniedzot gada ienāku-
mu deklarāciju, ir piemērojams diferencētais 
gada neapliekamais minimums no 720  līdz 
1380 eiro, atkarībā no kopējā ienākuma lie-
luma. Tāpat pārmaksāto nodokli iespējams 
saņemt, ja nav tikuši piemēroti visi minē-
tā likuma 13.pantā noteiktie atvieglojumi 
par apgādībā esošām personām vai papildu 
atvieglojums invalīdiem un politiski repre-
sētām personām, vai nacionālās pretošanās 
kustības dalībniekiem.

Atgūt pārmaksāto nodokli par attaisnota-
jiem izdevumiem var tie, kas maksājuši iedzī-
votāju ienākuma nodokli (IIN) 23% apmērā, 
bezdarbnieki, kuri vēlas saņemt nodokļu pār-
maksu par laiku, kurā maksājuši IIN, ilgstoši 
slimojošie, kuri saņem slimības pabalstu, un 
pensionāri, kuru pensija ir lielāka par neap-
liekamo minimumu – 235 eiro.

Gada deklarācijā var iekļaut ne tikai savus 
attaisnotos izdevumus, bet arī ģimenes 
locekļu līdz trešajai pakāpei – bērnu, vecāku, 
vecvecāku un laulāto – attaisnotos izdevu-

mus. Deklarācijai jāpievieno atbilstoši mak-
sājuma dokumenti,  piemēram, kvītis, čeki, 
maksājuma uzdevumi, konta izraksti, kuri 
apliecina samaksu par saņemtajiem pakal-
pojumiem, un kuros ir norādīts jūsu vai jūsu 
ģimenes locekļa vārds, uzvārds un personas 
kods, samaksāto izdevumu veids, dokumen-
ta numurs, datums un izdevēja reģistrācijas 
numurs. 

Attaisnotie izdevumi, par kuriem ir 
paredzēta iedzīvotāju ienākuma nodokļa 
pārmaksas atmaksa ir:

• par izglītību;
• par bērnu pulciņiem (sākot ar 2016.gadu);
• par ārstnieciskajiem pakalpojumiem;
• par veselības un dzīvības apdrošināšanu;
• par veiktajiem ziedojumiem un dāvināju-

miem, tostarp politiskajai partijai;
• par privātajos pensiju fondos veikta-

jām iemaksām un apdrošināšanas prēmiju 
maksājumiem; 

• par neapliekamo minimumu. 
Neapliekamais minimums ir iedzīvotāju 

ienākuma nodokļa atvieglojums, ko ik mēne-
si piemēro darba devējs. 

Par izglītību un ārstniecību var iesniegt 
izdevumus attaisnojošus dokumentus 215 
eiro apmērā pašam nodokļu maksātājam un 
tikpat par katru ģimenes locekli (ja deklarē 
tuvinieku attaisnotos izdevumus), saņemot 
23% atmaksu no šīs summas.

Pārmaksāto nodokli par izglītību atmak-

sā, ja izglītība iegūta Latvijas vai Eiropas 
Savienības valsts akreditētās izglītības ies-
tādēs. Par bērnu interešu izglītību – ja bērns 
apmeklējis pašvaldības licencētu iestādi.

Izdevumiem par plānveida operācijām un 
zobārstniecību (ieskaitot protezēšanu), par 
endoprotēžu un cita veida ar cilvēka organis-
mu savienotu protēžu izgatavošanu un iegā-
di, par olšūnu iegūšanu punkcijas ceļā pār-
maksāto nodokli var atgūt 23% apmērā.

Par ziedojumiem, iemaksām pensiju fon-
dos un uzkrājošo dzīvības apdrošināšanu 
nodokli var atgūt par summu, kas nepār-
sniedz 20% no ar nodokli apliekamajiem 
ienākumiem. Gan pensiju 3. līmeņa, gan 
dzīvības apdrošināšanai ar līdzekļu uzkrāša-
nu iemaksu attaisnotie izdevumi nevar pār-
sniegt 10% no gada algas.

Nodokļu pārmaksu var atgūt vien tad, ja 
nav nodokļu parāda. Ja parāds ir, to nāksies 
samaksāt. Aprēķināto pārmaksu VID iesnie-
dzēja norādītajā bankas kontā atmaksā trīs 
mēnešu laikā no deklarācijas iesniegšanas 
brīža.

Gada deklarāciju var iesniegt personīgi 
ierodoties kādā no VID nodaļām vai kādā 
no valsts un pašvaldību vienotajiem klientu 
apkalpošanas centriem, līdzi ņemot personu 
apliecinošu dokumentu un atbilstošus mak-
sājumu dokumentus par attaisnotajiem izde-
vumiem, vai arī elektroniski – aizpildot iesnie-
gumu Elektroniskās deklarēšanās sistēmā. 

Gribat maksāt vairāk par elektrību? 
Elektrificējam dzelzceļu!

Linards Gulbis
AS “Baltijas ekspresis”
Vilcienu kustības 
organizācijas daļas vadītājs

apjomi bija 60 miljoni tonnu. Taču pērn tika 
pārvadāti vien 40 miljoni tonnu, tātad pats 
galvenais nosacījums jau nepildās, un tas 
nozīmē, ka iecerētā elektrifikācija jāizvērtē 
ļoti kritiski un jāatliek. Vēl kāds 2011. gadā 
veikts pētījums brīdina, ka “ieguvumi no 
elektrificēta tīkla var tikt sasniegti tikai tad, 
ja  elektriskā vilce tiek  izmantota visu elek-
trificēto koridoru garumā. Ja pārvadātājiem 
tiek atļauts sniegt kravas transporta pakal-
pojumus izmantojot LDz tīklu un tie izmanto 
dīzeļa vilci elektriskās vilces vietā, ieguldītais 
kapitāls var neatmaksāties”.  Ņemot vērā, 
ka elektrificēts tiks tikai dzelzceļa posms līdz 
Rīgai, projekts jau šī iemesla dēļ vien ir lemts 
neveiksmei. Tas ir viens no faktoriem, bet ne 
tuvu vienīgais. 

Kā norāda minētā pētījuma autori, viens 
no vissvarīgākajiem aspektiem ir dīzeļdeg-
vielas cenas izmaiņa attiecībā pret elektrības 
cenas izmaiņu. “Ja elektrības cenas pieau-
guma temps ir pastāvīgi lielāks nekā dīzeļ-
degvielas cenas pieauguma temps, projekta 
finanšu ilgtspēja var tikt apdraudēta.” Un te 
es vēlos atgādināt pēdējā laika skaļāko – ar 
elektroenerģijas obligātā iepirkuma kompo-
nenti (OIK) saistīto skandālu. Tikai 2016.gadā 
vien OIK maksājums sasniedza 237 miljonus 
eiro! Šos miljonus caur saviem elektrības mak-
sājumiem samaksāja ikviens Latvijas iedzīvo-
tājs un uzņēmējs. Ir pamatotas bažas, ka pēc 
dzelzceļa elektrifikācijas projekta īstenošanas 
katrai mājsaimniecībai un arī uzņēmējiem par 
elektroenerģiju nāksies maksāt vairāk. Taču 
Latvijā vidējā elektrības cena par kWH (16,2 
eiro) jau tagad ir ievērojami dārgāka nekā 
Igaunijā (12,4 eiro) un Lietuvā (11,7 eiro). Par 
kādu konkurētspējas paaugstināšanu ar dzelz-
ceļa elektrifikācijas palīdzību attiecībā pret kai-
miņiem šādā gadījumā var runāt?  

Tā kā lēmums par dzelzceļa elektrifikāci-
ju nav saimnieciskas nepieciešamības, bet 
gan politisku ambīciju diktēts, neviens no 
minētajiem riskiem nav ņemts vērā. Vēl vai-
rāk – milzīgs un nepamatots slogs tiek uzlikts 
uz kravu pārvadātāju pleciem. Jo dzelzceļa 
tīkla daļa gan tiks elektrificēta par Eiropas 
Savienības fondu līdzekļiem, bet dīzeļlo-
komotīvju nomaiņa pret elektriskās vilces 
lokomotīvēm “brīvprātīgi obligātā” kārtā ir 
uzkrauta uzņēmēju pleciem.  Parēķināsim – 
ja, teiksim, "Siemens" dīzeļlokomotīve maksā 
apmēram piecus miljonus eiro,  tad elektrolo-
komotīve izmaksās vismaz astoņus miljonus 
eiro. Uzņēmējam jāveido jauns elektroloko-
motīvju parks, jāizveido tām jauna remonta 
bāze, jāapmāca elektrolokomotīvju mašīnis-
tus, turklāt būs nepieciešami divi lokomotīv-
ju parki – līdz Rīgai kravas tiks vestas ar elek-
trisko vilci, bet tālāk – Ventspils virzienā – tās 
vedīs dīzeļlokomotīves. Ekonomisku ieguvu-
mu tautsaimniecībai te var saskatīt tikai poli-
tiski ļoti angažēti eksperti. Latvijas iedzīvotā-
jiem šis projekts labumu nedos. 
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NETURĒJA PAKLAUSĪBAS PAVADĀ
Juris pamazām tuvojas vecumam, ko pieņemts apzīmēt 

ar vārdu “cienījams”. Daudziem šo vārdu var piemērot vien  
biogrāfijā solīdāka gadu skaita apzīmēšanai. Juris to pelnī-
jis arī ar visnotaļ cienījamiem līdzšinējā mūžā paveiktajiem 
darbiem. Taujāts par tiem, viņš piedāvā vispirms palūkoties 
uz savu vecāku dzīves gājumu, jo tieši tajā saskata piemēru, 
kā jebkuros apstākļos saglabāt galvenās cilvēciskās vērtības, 
pie kurām viņi turējušies un to darīt mācījuši arī bērnus. Pie 
tam paši nebūt nebūdami svētuļi un arī dēlu neturēdami īsā 
paklausības pavadā. 

Jurim sentiments nav svešs, bet par vecākiem viņš cen-
šas koši nerunāt: ”Viņi katrs savā laikā, veidā un vietā bija 
cilvēki ar krampi un apgriezieniem. Lai kā liktenis viņus 

mētājis, vienmēr kri-
tuši uz kājām. Kad arī 
man, galvenokārt jaunī-
bas dullumā, ir gadījies 
mest negaidītus kūle-
ņus, prātā atsaucu viņu 
stāstīto par dzīvi cietu-
mā un Sibīrijā. Johaidī, 
ja viņi varēja izturēt divu 
okupāciju varas spiedie-
nu, vai tad es miera 
laikā padošos sadzīves 
likstām?” to Juris vaicā 
retoriski, jo izvēli jau sen 
izdarījis par labu darbī-
gam optimismam.

Ventspils 
hronists ar 
pievienoto 
vērtību
Ja brieduma gadus sasniegušam ventspilniekam 
pajautāsiet, vai viņš pazīst Juri Presņikovu, šis 
cilvēks var pat apvainoties – sak, kurš gan Vents-
pilī vai novadā viņu nepazīst? Tūkstošiem ar viņu 
bijusi tāda vai citāda veida personīga saskare, 
desmitiem tūkstošu viņš  kopš 1989. gada zi-
nāms pēc ilustratīvajiem  materiāliem vietējā 
vai centrālajā presē un ziņu portālos, pie kuriem 
līdzās teksta autora vārdam stāv rakstīts: foto 
Juris Presņikovs. Vecāka gadagājuma cilvēki droši 
vien piebildīs, ka ir pazinuši arī Jura tēvu Vilhelmu 
un māti Mildu, visnotaļ kolorītus cilvēkus ne vien 
viņu tiešajā dzīvesvietā Ostgalā, bet savulaik arī 
novadā un pat Rīgā. Jaunākiem ļaudīm šī vārda 
pieminēšana atsauks atmiņā bērnudārza vai 
skolas izlaidumus, kāzas vai citus ģimenes godus, 
kurus fotogrāfijās iemūžinājis tieši Juris. Mazāk 
būs to, kuri viņu pazinuši līdz laikam, kad viņš vēl 
nebija “saaudzis” ar foto un video kameru. Bet 
tieši no tā dzīves posma, no vecāku dotās dzīves 
gudrības caur viņa  fotoobjektīvu pie līdzcilvē-
kiem nonāk cilvēcīgums, redzīgums un gaišums. 

VAI PRESŅIKOVS NAV PRESNIKOFF?
Jura tēvs Vilhelms nodzīvojis ilgu, dažubrīd grūtu, bet 

reizē raibu un interesantu mūžu, no šīs pasaules aiziedams 
96 gadu vecumā. Par daudz ko no redzētā un pārdzīvo-
tā paspējis izstāstīt dēlam un meitai Baibai. Nenoskaidrots 
dzimtas biogrāfijā palicis, kā tēva vecāki nokļuvuši Pitalovas 
apriņķī kādreizējās Krievijas impērijas rietumu daļā, kas pēc 
Pirmā pasaules kara kā Jaunlatgale ( vēlāk Abrene) kļuva par 
Latvijas teritoriju.  

“Negribas domāt, ka tēvs par to nav interesējies un neko 
nav zinājis. Ticamāk, ka pēc Sibīrijā piespiedu kārtā pavadī-
tiem gadiem negribēja kaut netieši pievērst padomju repre-
sīvo iestāžu uzmanību tam, ka pirms it kā krieviskā uzvārda 
“Presņikovs” stāv 1913. gadā dots vārds Vilhelms. Tāds pats, 
kā Vācijas ķeizaram, kas Pirmajā pasaules karā bija Krievijas 
ienaidnieks, ” Juris pasmaida, jo nav sazvērestību teoriju pie-
kritējs. Taču pieļauj, ka tēvam ausīs bijuši nostāsti, kā vēlāk 
latvieši Padomju Savienībā apsūdzēti spiegošanā ārvalstu 
labā un 1937. gadā bendēti tūkstošiem. 

“No vēstures zināma čekas loģika – varbūt tāds Vilhelms 
tikai grib piesegties ar krievisko uzvārdu Presņikovs, bet 
patiesībā ir dziļi iefiltrējies ārzemju aģents Presnikoff?  Un 
viņa dvīņumāsai ir vārds Erna, bet jaunāko brāli sauc Jānis 
Valfrīds. Aizdomīgi, jāparok dziļāk,” Jura paaudzei tādi pieņē-
mumi šķiet gana absurdi, bet vecākiem šai ziņā varētu būt 
bijusi pavisam cita un visnotaļ rūgta pieredze. 

Tanī pat laikā Juris pauž apbrīnu par to, cik tomēr spītīgi 
drosmīgiem viņa vecvecākiem vajadzēja būt, lai cara laikā 
stipri krieviskā vidē dzimušiem bērniem dotu tādus neparas-
tus vārdus.  Jura ģimenē pēc vecāku nāves par to vairākkārt 
runāts, sliecoties domāt, ka viņu attālie senči, visticamāk, 
bijuši vāciskā kultūrvidē auguši latvieši, kas no savas dzimte-
nes izceļojuši uz austrumiem brīvas zemes meklējumos, tur 
iesakņojušies, bet saglabājuši savu identitāti.  Juris neslēpj, 
ka ļoti gribētu to noskaidrot. Ja ne pats, varbūt bērniem un 
mazbērniem tas būs pa spēkam. Interesanti taču. 

BĪSTAMĀS PAĢIRAS
Kā arī būtu, Vilhelms no Abrenes apriņķa, kur atradies 

savulaik impērijai nozīmīgs dzelzceļa mezgls Pitalova, arī 
nolēmis saistīt savu dzīvi ar sliežu ceļiem. Beidzis speciā-
lo skolu Rīgā un pamazām uzdienējis līdz dzelzceļa stacijas 
“Gulbene” priekšnieka amatam.

Karjeras loģisko tālāk virzību sabradājis Otrais pasaules 
karš, lai gan ne vieni, ne otri okupanti dzelzceļniekus armi-
jā nav ņēmuši. Vācu laikā caur Gulbeni gājušas gan militārās, 
gan pārtikas kravas, ar kurām apgādāta Ļeņingradu bloķējošā 
hitleriešu armija. Kad kara veiksme vāciešus pametusi un viņi 
sākuši atkāpties, Vilhelmam bijis skaidrs – padomju vara viņu 
droši vien gribēs sodīt par sadarbību ar ienaidnieku, kaut gan 
no tā nav bijis iespējams izvairīties. Tāpēc jāmēģina glābties 
Rietumos. Ticis līdz Ventspilij, bijusi sarunāta vieta uz kuģa, 
kas nākamajā dienā dodas uz Vāciju. Taču tad satikts draugs, 
no priekiem un bēdām tukšota pudele stipras dziras un ... 
pamošanās nākusi, kad viņa kuģis jau bijis tālu jūrā. Ko nu? 
Atradis necilu darbu Ventspils dzelzceļa stacijā, bet caur kāda 
“stukača” muti viņa iepriekšējais amats nācis zināms čekai.  
Arests, Rīgas Centrālcietums, pēc tam izsūtījums uz mūža 
nometinājuma vietu Sibīrijā bez tiesībām atgriezties Latvijā. 

PIE IEMĪĻOTĀ UZ SIBĪRIJU
“No tēva stāstiem sapratu, ka apcietinājumā no lielākas 

nelaimes glābušas paša prāts un rokas. Cietumā pieteicies 
darbam muciņu izgatavošanā, ātri apguvis reto amatu un 

drīzi vien iecelts par  ceha priekšnieku. Viņa brālis, mež-
sargs Jānis Valfrīds no tā paša cietuma aizvests uz Sibīriju 
un tur arī pazudis, bet Vilhelms paturēts kā visādos darbos 
neaizvietojams. Pēc izmeklēšanas beigām sodīts ar nome-
tinājumu taigā, kur ātri vien kļuvis par brigadieri mežiz-
strādes iecirknī. Taču galveno šai stāstījumā Juris pataupījis 
uz beigām: “Tēvam dažādu darbu veikšanai bijis atļauts pa 
Centrālcietumu pārvietoties samērā brīvi, arī sieviešu zonā. 
Kādudien koridorā ieraudzījis ventspilnieci Mildu, kura bijusi 
apcietināta par spekulāciju ar zivīm. Jaunība ir jaunība – izrā-
dījies, ka viņš saticis savu nākamo sievu un manu mammu. 
Bet tas, protams, piepildījies daudz vēlāk,” Juris  joprojām 
priecīgs, ka tik  bēdīgos apstākļos noticis tieši tā. 

Mildai tolaik jau bijusi ģimene, taču vīrs kara vētrās pazu-
dis un viņai vienai nācies uzturēt slimu tēvu un mazgadī-
gu dēlu.   Būdama Ostgala iedzimtā, jau vācu laikā sākusi 
uzpirkt no vietējiem zvejniekiem zivis un pat ar vagoniem 
vest tās uz Rīgu. “Jumtu” par atbilstošu atlīdzību nodrošināju-
ši turienes žandarmi, pavadot preci līdz pat tirgum. Padomju 
apstākļos zivju transportam vairs izdevies sarunāt tikai kra-
vas automašīnu, un arī tad šim “biznesam” punktu pielikusi 
skauģa sūdzība. Kā slima cilvēka un mazgadīga bērna vie-
nīgā apgādniece Milda no cietuma pēc neilga laika izlaista, 
bet drīzi vien posusies ceļam uz Sibīriju, kur nometinājumā 
dzīvojis cietumā iepazītais Vilhelms. Uz palikšanu, jo neviens 
jau nav varējis paredzēt drīzu Josifa Staļina nāvi, kam seko-
jusi amnestija. Tur abi stājušies laulībā, tēvs uzbūvējis māju, 
māte iekopusi saimniecību. Taču pieteicies Juris, un vecāki 
izlēmuši, ka bērnam pienākas augt savu senču dzimtenē. 
Māju Sibīrijā pārdevuši, Juris nācis pasaulē divus mēnešus 
pēc atgriešanās Latvijā, pēc četriem gadiem sagaidījis māsi-
ņu Baibu. 

BIROKRĀTI IZDZEN NO JAUNUZCELTAS MĀJAS
Bērnības pirmās atmiņas Jurim saistās ar dzīvošanu šaurībā 

un pusbadā mammas  vecāku mājā, jo kārtīgu darbu atrast 
no izsūtījuma pārbraukušajiem bijis grūti. Taču apsviedīgajam 
Vilhelmam tas izdevies, un ne tikai tas vien. Mildas mamma 
piedāvājusi znota ģimenei pusi no prāvā zemes gabala, uz 
kura bijusi viņas māja, lai jaunie tur ceļ arī savējo. 

“Es toreiz vēl negāju skolā, bet būvdarbu laikā lielajiem pa 
kājām maisījos. Šo to no runātā  atceros, vēlāk tas daudzas 
reizes kā leģenda atkārtots ģimenē un Ostgalā, tāpēc līdz šim 
prātā.  Notika tiem laikiem brīnums: Presņikovs māju “uzrāva 
augšā “gada laikā, daļēji burtiskā nozīmē- jumts tika samon-
tēts uz zemes un pēc tam gatavā veidā uzcelts un nostiprināts 
virs sienām. Nezinu, kur tēvs to bija iemācījies, taču konstruk-
cijas ir izturējusi pat vairākas viesuļvētras. Neskatoties  uz to, 
ka meistariem alga, kā toreiz pieņemts, tika maksāta “šķid-
rajā valūtā” un turpat uz sastatnēm arī notērēta.”  

“Padomju birokrātija izrādījās stiprāka par ciklonu. Jau 
bijām ievākušiem mājā, kad kāda pārbaude atklāja – faktiskā 
ēkas platība ir par septiņiem kvadrātmetriem lielāka, nekā 
paredz projekts un atļauj normatīvi. Turklāt nav pierādījumu, 
kur pirkta daļa no būvmateriāliem 28 rubļu vērtībā. Ar to pie-
tika, lai tēvu atkal aizvestu uz Centrālcietumu, no kura viņš 
tika izlaists tikai pēc tam, kad bija apsolījis ēku pārdot. To 
iegādājās Ļeņingradas zvejnieku kolhozs, kas tolaik bāzējās 
Ventspilī, ierīkoja kopmītni un nedaudzos gados nolaida līdz 
kliņķim. Kad pēc Atmodas sākās privatizācija, kolhozs piekri-
ta, ka to par 400 dolāriem atpērku. Toreiz tā bija liela nau-
da,”Juris stāsta, ka nācies pat aizņemties. 

Ieelpa pirms traukšanās uz nākamo bildēšanu.

Jura mamma Milda iesvētību 
dienā Ventspilī.

Jura tēvs Vilhelms Dzelz - 
ceļnieku skolā Rīgā.
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“Lai gan Rimšēvičs no Latvijas Bankas prezidenta amata nav atkāpies, pamatojot savu lēmumu ar politisko spiedienu, atšķirī-
bas starp mūsu situācijām tomēr ir visai būtiskas. Maniem politiskajiem oponentiem tas nepatiks, bet atšķirībā no Rimšēviča es 
neesmu siltumnīcas apstākļos ar atbilstoši likumos sakārtotu neaizskaramības un neatsaucamības statusu Saeimā iecelts vienas 
iestādes vadītājs.

Mani turpat jau 30 gadus Ventspils pilsētas domē ir ievēlējuši pašvaldības balsstiesīgie iedzīvotāji, nevis šaura politiķu grupa 
Saeimā. Neskatoties uz visa veida vajāšanām, ko pret mani izvērsuši politiskie oponenti un kas jau 12 gadu izpaužas arī bezjē-
dzīgā kriminālvajāšanā, šajā laikā ir notikušas trīs pašvaldību vēlēšanas. Tajās visās es esmu saņēmis vēlētāju uzticību, nezaudē-
jot arī partijas pozīcijas pilsētas domē.”

Aivars Lembergs, Oponentu cirks, Delfi, 2018. gada 14. marts

Vai tiešām? To lai izsver katrs pats. 
Nav dzirdēts, ka Rimšēvičs, kuru Latvijas 

Banka, reaģējot uz KNAB noteikto darbī-
bas aizliegumu, reāli ir atstatījusi no ban-
kas vadītāja pienākumiem, būtu atļāvusies 
to nodēvēt par Latvijas Bankas cirku! Pat vēl 
vairāk. Tā vien šķiet, ka nonākšana neērtajā 
situācijā, kāda neapšaubāmi ir salīdzināša-
na ar smagos finanšu un interešu konflikta 
noziegumos apsūdzēto Ventspils mēru, tieši 
Rimšēvičam varētu būt nepatīkama novi-
tāte. Īpaši tāpēc, ka Rimšēvičam ir pamats 
sašust, ka viņu jau samēro ar personu, kuru 
pašreiz tiesā, kamēr viņam pašam nav celta 
pat apsūdzība!

Neatkarīgi no tā, kura no pieminētajām 
personām bauda lielākas simpātijas un lab-
vēlību plašākā sabiedrībā, veselīgi domājo-
ši ļaudis saprot, Lembergam vairs nav izre-
džu norobežoties no Rimšēviča lietas. Pārāk 
apskaužama ir to sakritība. Abi vīri gadu des-
mitiem ir rīkojušies ar valsts un sabiedrības 
līdzekļiem miljardiem latu/eiro apmērā, kas 
vienlaicīgi bijis to pielūgsmes, arī to politiskās 
ietekmes pamats. Abi tagad ir salīdzināmi 
gan to attieksmē pret tiem piemēroto drošī-
bas līdzekli, gan tā uzraudzības efektivitātē. 
Šķiet, ka šis apstāklis Lembergu satrauc vis-
vairāk. Un kā nu ne. Līdz šim tiesu, arī pašval-
dību darbu uzraugošo ministriju VARAM maz 
bija rūpējis fakts, ka Lembergs, neskatoties 
uz aizliegumu, pilda "īstā" Ventspils pilsētas 
pašvaldības vadītāja pienākumus! Viņš varēja 
brīvi ignorēt tiesas noteikto liegumu ieņemt 
šo amatu. Pat vēl vairāk. Viņš ir ilgstoši bau-
dījis ērtu Latvijas tiesībaizsardzības sistēmas 
pretimnākošu bezzobainību. Tā ļāvusi un ļauj 
viņam pilnībā saglabāt politisko ietekmi, pil-
nībā noteikt procesus Ventspils pilsētā un 
pašvaldībā. Tāpēc jebkuras pārmaiņas, ikvie-
na jauna izmeklēšanas iestādes respektējo-
ša lieta Lembergam ir nevēlama. Tā netieši 
izgaismo viņa darbības ietvarus, ierobežoju-
mus un stimulējošos apstākļus! Tieši tāpēc 
abu minēto, Rimšēviča un Lemberga lietu 
salīdzināšanu, viņš nodēvējis par absurdu vis-
pārākajā pakāpē. 

Un tomēr tas nepalīdzēs. Lembergs nevar 
no Rimšēviča distancēties. Par to liek domāt 
viņa 14. marta "Delfu" raksta norāde uz 

Lemberga 
cirks
Aivars Lembergs, kurš jau gadiem ilgi ir prettiesiski sagrābis Ventspils 
pilsētas domes priekšsēdētāja amatu, savā 14. marta rakstā "Delfos" pauž 
pārsteigumu, jo nekad neesot domājis, ka šī amata turpmākas ieņemšanas 
kontekstā varētu kaut kādā mērā tikt salīdzināts ar no amata pienākumiem 
atstādināto Latvijas Bankas prezidentu Ilmāru Rimšēviču. Fakts, ka abiem 
ir piemērots viens un tas pats drošības līdzeklis jeb ir noteikts aizliegums 
pildīt ieņemamos amatus, Lembergu ir satraucis vai pat aizskāris. Tāpēc 
paralēļu vilkšana, drošības līdzekļa uzraudzības aspektu vērtēšana, varas 
aprindu attieksmes salīdzināšana pret abiem izmeklēšanas iestāžu un tiesu 
nežēlastībā kritušajiem "komediantiem", Lemberga skatījumā esot ne visai 
talantīgā politikāņa Kristovska prātuļojumi, jeb Oponentu cirks!

Abi vīri gadu desmitiem ir rīkojušies ar valsts un 
sabiedrības līdzekļiem miljardiem latu/eiro apmērā, 
kas vienlaicīgi bijis to pielūgsmes, arī to politiskās 
ietekmes pamats. Abi tagad ir salīdzināmi gan to 
attieksmē pret tiem piemēroto drošības līdzekli, 
gan tā uzraudzības efektivitātē.

abiem kopīgo. Rimšēvičs, līdzīgi kā Lembergs 
Ventspils domē, no Latvijas Bankas preziden-
ta amata nav atkāpies. Tomēr spējo prieku, 
ka bez viņa ir vēl kāda augsta amatperso-
na, kas krampjaini turas pie amata krēsla, 
Lembergaprāt, mazina likumi. Diemžēl tie ir 
sakārtoti tā, ka nodrošina Rimšēviča neaiz-
skaramību un neatsaucamību. Tā esot ievē-
rojama priekšrocība, tie ir siltumnīcas apstākļi 
Latvijas Bankas prezidentam!

Patiesībā šī specifiskā likuma atruna ir 
atbildības pārbaude Latvijas Bankai. Tā to 
pagaidām ir izturējusi godam. Tā vien šķiet, 
ja nebūtu likuma atrunas, ka bankas prezi-
dents amatu zaudē vien notiesājoša sprie-
duma gadījumā vai pašam atkāpjoties, tad 
Rimšēviču no amata atcelt grasītos ne tikai 
Saeima, bet to paveiktu pati Latvijas Bankas 
vadība. Par to liek domāt parādītā attieksme 
pret noteikto drošības līdzekli, pret KNAB lie-
gumu Rimšēvičam pildīt līdzšinējo amatu. Ir 
skaidri redzams, ka Latvijas Bankas vadība ir 
pacēlusi drošības līdzeklim izvirzāmo prasī-
bu latiņu pienācīgi augstu standartu līmenī. 
Pat vēl pirms apsūdzības celšanas, banka ir 
paziņojusi, ka Rimšēvičam tiek liegts pildīt 
Eiropas Centrālās bankas padomes locek-
ļa funkcijas, ka viņam ir liegta piekļuve 
Latvijas Bankas informācijas sistēmām un 
dokumentiem, netiks nodrošināts transports 
un viņš nesaņems atalgojumu. Tā ir atbildī-
ga attieksme.

Tagad uz šī Latvijas Bankas un Rimšēviča 
rīcības fona izgaismojas un var vērtēt 
Ventspils pilsētas domes vairākuma, partijas 
“Latvijai un Ventspilij” deputātu rīcību Rīgas 
apgabaltiesas Lembergam noteiktā aizliegu-
ma pildīt pašvaldības vadītāja pienākumus 
kontekstā. Aina ir sekojoša. Deputāti, zinot, 
ka tiesa ir noteikusi drošības līdzekli smagos 
finanšu un interešu konflikta noziegumos 
apsūdzētai personai, zinot neskaitāmas apsū-
dzētā darījumu detaļas, zinot, ka Lembergu 
tiesā, kārotajā amatā ir iecēluši tieši viņu, 
Lembergu! Savukārt Lembergs šo prettiesisko 
amata piedāvājumu augstsirdīgi ir pieņēmis, 
zinot, ka tiesa viņam to liegusi... Apņēmīgi 
un nepārprotami. Valsts amatpersonu orga-
nizētas grupas cienīgs protests! Pretvalstiska 
manifestācija! 

Vai tas rada raizes Latvijas valsts augstā-
kajām amatpersonām, kuras šādu amat-
personu no Ventspils laipni aicina pie 
sarunu galda? Tāds bija jautājums, kura 
uzstādīšanu Lembergs dēvē par oponen-
tu cirku. 

Prettiesiski sagrābta amata rezultātā, 
pastāvot tiesas liegumam ieņemt Ventspils 
pilsētas domes priekšsēdētāja amatu, 
Lembergs izaicinoši turpina vadīt pilsētu. 
Viņš pilnībā nosaka Ventspils brīvostas dar-
bību, viņam tiek nodrošināts pašvaldības 
atalgojums un transports, tiek saglabāta pie-
kļuve visām pašvaldības informācijas sistē-
mām un dokumentiem. Tieši viņa norādēm 
ar saliektu muguru kalpo pašvaldības admi-
nistrācija, kas vienlaicīgi maksimāli apgrūtina 
un ierobežo mazākuma deputātu darbības 
iespējas Ventspils pilsētas domē. Pašvaldības 
apmaksātajos masu medijos Lembergs tur-
pina savas autoritārās varas glorificēšanu 
un nepārtraukti “gāna” valsts un tiesu varu, 
valsts pārvaldes sistēmu, neaizmirstot savus 
oponentus, politiskos pretiniekus. Diemžēl 
šāda patvaļa nodara kaitējumu Latvijas val-
stij. Tā diskreditē Satversmē noteiktos demo-
krātijas pamattiesību, labas pārvaldības un 
tiesiskuma principus. 

Tomēr pat šādā sev labvēlīgā situācijā, 
baudot nesodāmību un visatļautību, pre-
timnākošās tiesas bezrūpību, kontroles trū-
kumu par pašas piemēroto drošības līdzek-
li, Lemberga skatījumā tieši Rimšēvičs nevis 
Lembergs bauda siltumnīcas apstākļus, kurus 
nodrošinot Saeima kā šaura politiķu grupa. 
Protams, tā ir divkosība. Lembergam pakal-
pīgas pretimnākšanas Saeimas namā nav 
trūcis. 

Šo izteikumu par Saeimu, šo retorikas fine-
si var vērtēt kā kārtējo Lemberga kritisko 
izteikumu par Latvijas parlamentārās demo-
krātijas pārvaldes sistēmas trūkumiem. Tos 
gan viņš vienmēr pratis lieliski izmantot tieši 

savās interesēs. Arī “sev noskaustos Saeimas 
siltumnīcas apstākļus” Lembergs ir lietojis kā 
pretmetu savas darbības pašvaldības vadītāja 
amatā “leģitimitātes” stiprināšanai. Atšķirībā 
no Latvijas Bankas prezidenta, viņam gan-
drīz 30 gadus esot nācies cīnīties par prasī-
gā Ventspils balsstiesīgā vēlētāja uzticību. 
Runa ir par to pašu Lemberga vēlētāju kopu, 
kuru režisors Viesturs Kairišs ir nodēvējis par 
Latvijas traģēdiju. Tik tiešām, viņi balsojot 
zināja, ka tiesa Lembergam ir cēlusi apsū-
dzību, ka tiesa ir liegusi ieņemt pašvaldības 
priekšsēdētāja amatu! 

Par tiesas ierobežojumiem, par Lemberga 
reputācijas problēmām zina partijas “Latvijai 
un Ventspilij” deputāti Ventspils pilsētas 
domē. Par to zina šīs partijas biedre, finan-
šu ministre Dana Reizniece-Ozola, Ministru 
prezidents Māris Kučinskis, Valsts prezidents 
Raimonds Vējonis. Par to zina valdību vei-
dojošās koalīcijas politiķi. Par to zina visa 
valsts. Un tomēr minētie ļaudis spēj igno-
rēt Latvijas valsts tiesas liegumu, aizbildi-
nās ar izmeklēšanas iestāžu vājumu, pie-
sedzas ar Lemberga nevainīguma prezum-
pciju, valsts reputāciju paslauka zem tepiķa. 
Citāda ir to pašu valsts amatpersonu nostā-
ja Rimšēviča lietas kontekstā. Tiek deklarē-
ta pilnīga paļāvība uz izmeklēšanas iestāžu 
darbu, runas par nevainīguma prezumpciju 
aizstājušas patiesas rūpes par valsts reputā-
ciju. Jo beidzot valstī viss notiek. Stresa režī-
mā aizver bankas un nerezidentu kontus, visi 
gaida apsūdzības celšanu Rimšēvičam. Tomēr 
Ventspilī viss pa vecam. laika dzirnas maļ vie-
tēja mēroga prettiesisks, autoritārs režīms... 
Īsts Lemberga cirks! 

Diemžēl Lemberga cirks Latvijas valstij un 
sabiedrībai sniedz maz patiesa prieka, jo 
nodara morālus zaudējumus un rada ievē-
rojamus valsts drošības, tās ilgtspējas riskus. 
Viens no pazīstamākajiem pasaules mūsdie-
nu vēsturniekiem Timotijs Snaiders vienā no 
savām jaunākajām grāmatām “Par tirāniju” ir 
uzsvēris, ka pilsoņu gatavība ielaisties kom-
promisā par to vai citu vērtību vai principu, 
priekšlaicīga pakļāvība, ir politiska traģēdija. 
Paturpinot šo domu, ir jāatzīst, ka valsts gri-
bas trūkums, lai panāktu ietekmīgām amat-
personām piemērotā drošības līdzekļa pie-
nācīgu un cieņpilnu izpildi, ir šīs traģēdijas 
redzamā daļa. 

Ģirts Valdis Kristovskis,
Ventspils domes opozīcijas deputāts
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Vējonis tomēr 
apsveic Putinu
Latvijas Valsts prezidents Raimonds 
Vējonis tomēr nosūtījis apsveikumu 
Krievijas prezidentam Vladimiram 
Putinam ar uzvaru vēlēšanās. 
Apsveikumā Latvijas prezidents novēl, 
lai Krievijas prezidenta darbs sekmē-
tu visas Krievijas tautas labklājību, kā 
arī pauž cerību uz abpusēji labvēlīgu 
Latvijas-Krievijas kaimiņattiecību attīs-
tību. V.Putinu apsveikusi arī Igaunijas 
prezidente Kersti Kaljulaida, savukārt 
Lietuvas prezidente Daļa Grībauskaite 
nolēmusi neapsveikt Krievijas pre-
zidentu ar ievēlēšanu uz vēl vienu 
amata termiņu.

"Čaulu" aizliegšana 
ietekmēs nelielu 
daļu banku
Latvijas banku darbības ar čaulas uzņē-
mumiem aizliegšana ietekmēs salīdzi-
noši nelielu daļu no Latvijas banku 
sektora, jo apmēram 90% vietējo 
klientu tiek apkalpoti četrās lielāka-
jās Latvijas klientus apkalpojošās ban-
kās, paziņojusi Latvijas Komercbanku 
asociācijas vadītāja Sanda Lapiņa. Pēc 
viņas teiktā pagājušā pusotra gada 
laikā bankas Latvijā jau atteikušās no 
sadarbības ar vairāk nekā 30 000 aug-
sta riska klientu.

Prasa dronu regulējuma 
uzlabošanu
Saeimas Aizsardzības, iekšlietu un 
korupcijas novēršanas komisija atkār-
toti vērsīsies pie valdības, prasot neka-
vējoties sākt “jumta likuma” veido-
šanu bezpilota lidaparātu regulējuma 
uzlabošanai. Tomēr diskusijās komisi-
jas sēdē izskanēja arī šaubas, vai jau-
nais regulējums nebūs pārāk vispā-
rīgs, kā arī, vai netiks izdarīts dubults 
darbs, jo Eiropas Savienība gandrīz 
jau ir pabeigusi darbu pie šīs nozares 
regulējuma sagatavošanas – attiecī-
gai regulai būtu jāstājas spēkā vasa-
rā, savukārt noteikumiem līdz gada 
beigām.

Latgalē izņemts iespaidīgs 
šaujamieroču arsenāls
1. martā VP Kriminālizmeklēšanas 
pārvaldes amatpersonas sadarbībā 
ar kolēģiem no VP Latgales reģio-
na pārvaldes, Valsts robežsardzes 
Kriminālizmeklēšanas pārvaldes, Rīgas 
reģiona pārvaldes Kinologu nodaļas, 
kā arī ar Zemessardzes Nesprāgušās 
munīcijas neitralizācijas vienības spe-
ciālistiem veica 20 kratīšanas privāt-
mājās un dzīvokļos Daugavpilī un 
Daugavpils novadā. Tika izņemts ievē-
rojams arsenāls – 12 ložmetēji, 18 gar-
stobra šaujamieroči, 13 mašīnpistoles, 
13 pistoles, 3719 dažāda veida munī-
cijas, 188 spridzināšanas ietaises un 
to sastāvdaļas, kā arī 94 šaujamieroču 
būtiskās sastāvdaļas. Dzīvesvietās, kur 
tika veiktas kratīšanas, šaujamieroči 
un to sastāvdaļas ne vien tika glabā-
tas, bet arī pašrocīgi izgatavotas, pār-
veidotas un atjaunotas.

Lieldienas var būt 
aukstākas kā Ziemassvētki
Pēc “Global Forecast System” pašreizē-
jās prognozes nākamās nedēļas sāku-
mā Latviju šķērsos ciklons un nokriš-
ņi, pēc tam ieplūdīs arktiskās gaisa 
masas. Lieldienas var izrādīties aukstā-
kas nekā 2017. gada Ziemassvētki, 
kad gaisa temperatūra sasniedza +7 
grādus.

LATVIJĀ

MĪLESTĪBAS PIEMEKLĒTAIS
Visnotaļ interesanta dzīves proza, bet kad 

tad runāsim par poētisko, par laiku, kad Juris 
kļūst Ventspilī pazīstams kā viens no labā-
kajiem un interesantākajiem preses fotogrā-
fiem un kinodokumentālistiem, par pilsētā 
pirmās mobilās fotostudijas "L@J" vienīgo 
īpašnieku un darbinieku.  Juris brīdi klusē, tad 
turpina par gadījumiem “iz dzīves”.  

“Vidusskolā nebiju paipuisītis, 10. klasē 
paziņoju skolai un vecākiem, ka mācīšanās 
man noriebusies un iešu strādāt. Tēvs tolaik 
bija celtnieku brigadieris un teica: “Lai notiek, 
ar rītdienu sāc strādāt pie betona maisītāja, 
ar lāpstu tajā būs jāber cements un grants.” 
Izturēju četrus mēnešus, tik nenormāli vakaros 
sāpēja kauli un muskuļi. Bet garā vēl biju liels, 
paziņoju, ka mācīties tomēr iešu, bet – par 
virpotāju. Iestājos “profenē” Olainē, bet līdz 
finišam neizvilku. Satiku savu tagadējo sievu 
Zaigu, uznāca tas, ko sauc par pirmās mīlestī-
bas trakumu,  bet arodskolas vadības skatīju-
mā – par amorālu  dzīvesveidu. Mani izslēdza. 
Paldies vienam no meistariem, viņš pierunāja 
eksāmenu nokārtot vēlāk, un atestātu dabūju. 
Sakašķējos ar mammu, pārcēlos pie Zaigas uz 
slaveno kolhozu “Druva” Saldus rajonā, sāku 
strādāt par virpotāju. Kad ar mammu atkal 
salabu,  atgriezos Ventspilī, no kurienes mani 
“parāva”armijā. Dienēju Rīgā, par šoferi elitā-
rajā radioizlūkošanas daļā. Tur sāku niekoties 
ar fotografēšanu, kaut gan pirmo platfilmu 
aparātu man uzdāvināja četru gadu vecumā. 
Virsnieki aicināja bildēt viņu atvases bērnudār-
zos un skolu izlaidumā, bija pat iespēja piepel-
nīties. Pēc armijas atnācu uz iepriekšējo darba 
vietu par šoferi celtniecības organizācijā. Pēc 
tam izdomāju, ka gribu braukt tālajos reisos. 
Izvadāju kravas pa visu PSRS Eiropas daļu, brī-
žiem tas nebija darbs, bet cīņa par  izdzīvo-
šanu – tik slikti daudzviet bija ceļi, tik nepa-
redzami lūzumi automašīnai, kurus vajadzēja 
novērst pašam vai uzticēties “zilīšiem” kaktu 
autoservisos,” Juris atzīst, ka ar laiku tas tomēr  
“piegriežas”.

“TE TIK NU JĀSAUC PRESŅIKOVS...”
“Arī tajos gados fotografēju paša un draugu 

priekam, pat fotopulciņa nodarbības apmek-
lēju, kamēr tā  vadītājs nebija nodzēries... Bet 
kāpēc viss iepriekšējais stāsts? Teikšu patētis-
ki, bet patiesi – tikai iepazinušam dzīves skar-
bākās izpausmes un pieredzējušam cilvēku 
savstarpējo attiecību raibumu, pietika dūšas 
uzņemties fotokorespondenta darbu vietējā 
laikrakstā. Dažādu apstākļu dēļ šis posms ir 
noslēdzies, bet atskatā varu teikt – tas bija 

laimīgākais laiks manā dzīvē. Tādā  nozīmē, 
ka jutos daudziem cilvēkiem vajadzīgs. Zinu, 
ka ļaudis, ieraugot lielu nejēdzību, īpašu 
neparastumu vai klātesot sev un pilsētai 
zīmīgā notikumā, ir teikuši: “Te tik nu jāsauc 
Presņikovs, lai nobildē!” Jutos pagodināts un 
sapratu to tādā nozīmē, ka cilvēkiem svarīga 
ne tikai bildes tehniskā kvalitāte, bet fotogrā-
fa cilvēciskā un ētiskā attieksme pret notie-
košo, jo objektīvs to parāda nesaudzīgi,” Juris 
nešaubās, ka jaunajiem fotogrāfiem to māca 
augstās skolās un teorētiski viņi ar kamerām 
rīkojas pareizi un profesionāli. Bet vai tas īsti 
nostrādā, ja klāt nav dzīves pieredzes? 

“Esmu saticis daudzus it kā redzētus, bet 
neatpazīstamus cilvēkus, kuri atgādina: 
“Atceries, tu mani pirms divdesmit gadiem 
bildēji?” Knipsēšanas momentu neatceros, 
bet atmiņā palicis – sēdējām uz lauku mājas 
lieveņa un viņš stāstīja, kā šo dzimtas īpašu-
mu atguvis pēc izsūtījuma Sibīrijā. Jautāju – 
varbūt viņš bijis turpat, kur mans tēvs? Citreiz 
prasās panorāmas bilde no augstuma, bet 
torņa celtņa mašīnists iebilst, ka kāpju pie 
viņa – ja nu nokrītu. Tikmēr kamēr... Izstāstu, 
ka esmu uz tāda strādājis un vienu reizi pat 
gandrīz apgāzies, mēģinot atraut no zemes 
piesalušu dzelzsbetona paneli. Līdzīgā veidā 
var atrast valodu ar atslēdzniekiem un vir-
potājiem, pīrādziņu cepējiem un dejotājiem, 
jo valsi man mācīja no četriem gadiem. Pat 
ar “mežonīgā kapitālisma” laiku bandītiem 
esmu sēdējis pie viena galda un respektējis 
viņu lūgumu-pavēli: šito tu nebildē, viņam to 
nevajag. Ņēmu vērā, neesmu tiesnesis. 

LĒCIENS ZINĀMĀ NEZINĀMAJĀ
Esmu pateicīgs liktenim un savam rakstu-

ram, ka negausīgie jaunu iespaidu un iespē-
ju meklējumi mani aizveda līdz toreizējās 
“Padomju Ventas” redakcijai. Pēc uzaicinā-
juma uz pārrunām ierados pufaikā tieši no 

darba un biju patīkami pārsteigts, ka redak-
tore Edīte Melngalve “neskata vīru no cepu-
res”. Man patīk pārmaiņas, nav bijis grūti 
iedzīvoties nepazīstamā kolektīvā, bet šis 
bija lēciens pilnīgi jaunā attiecību kvalitātē. 
Tas izpaudās pirmām kārtām jau cieņā pret 
kolēģiem un ne mazākā – pret avīzes lasītā-
jiem. Galvenais, ka tas nebija uzspēlēti, bet 
tiešām no sirds. Varu tikai apbrīnot, ar kādu 
labestību amata noslēpumus un iespējamās 
klientūras loku man atklāja redakcijas vete-
rāns un fotografēšanas guru Teodors Ronis, 
par kādām zemnieku darba niansēm stāstīja 
lauksaimniecības nodaļas vadītājs (arī foto-
grāfs) Jānis Teibe. Pieļauju, ka dažā redakcijā 
arī starp žurnālistiem pastāv konkurence, un 
ne vienmēr godīga. Man laimējās to nepie-
dzīvot. Vadības autoritārismu gan nācies 
redzēt, radošā kolektīvā tas izskatās riebīgi. 

Fotogrāfi parasti veido arhīvu, kurā atro-
dami kadri, kas zināmos apstākļos var tikt 
izmantoti kā kompromats un ar kuru pat var 
labi nopelnīt. Juris apstiprina, ka fotomate-
riālu arhīvs viņam ir milzīgs un dažāds. Bet 
izmantot to savtīgos vai ļaunos nolūkos? 

“Nē, nemūžam, tas būtu spļāviens 
Presņikovu dzimtas goda kodeksam!” Vēl 
kategoriskāk viņš iebilst pret paparaci uzve-
dību un pats tādus paņēmienus nepielieto 
principā: “Nē, lai sola kaut miljonu!”

Profesionālajā darbībā Juris tagad uz laiku 
paņēmis pauzi, padomā sarīkot kārtējo savu 
fotodarbu izstādi, varbūt piekārtot arhīvu. 
Prieks, ka par to interesi izrāda meita Kristīne, 
viņai patīk un arī padodas fotografēšana, 
tātad vajadzības gadījumā būs kam nodot 
gan zināšanas, gan aparatūru. Dēls Ģirts kaut 
kādā mērā turpina vectēva darbu uz dzelz-
ceļa, bet mazbērni Ralfs, Elizabete un Linda 
vēl tikai gaida, kad bērnība pārtaps jaunībā, 
lai varētu realizēt jau dīgstošos talantus. 

Jānis Sirmais

Ventspils hronists ar pievienoto 
vērtību

Kaut kad darbā Ventspils Tirgus laukumā.

Jura fotoobjektīvs tvēris arī ASV prezidenta 
Bila Klintona vizīti Rīgā. Presņikovu dzimta Jura jaunākās mazmeitas Elizabetes dzimšanas dienā. Autoknipsis.
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T 
o, cik tas precīzi attēlo notikumus Krievijas vēlēša-
nu iecirkņos – no Pleskavas līdz Vladivostokai, no 
Irkutskas līdz Dagestānai – nepārprotami un neap-
strīdami pierāda publicētie videogabaliņi, lielā-
koties paslepen uzņemti ar mobilo tālruni, citviet 

kaut kā „nopumpēti” no iecirkņos uzstādītajām novēroša-
nas kamerām. Tiem, kas to nav redzējuši, gribas uzsaukt 
– mīlīši, nu pazaverieties tak! Ja salīdzina tos vēlēšanu liku-
ma pārkāpumus, kas dažāda ranga vēlēšanās fiksēti tepat 
mūsu zemītē (5 latu vai 7 eiro atlīdzība, kolektīvāka balsu 
pirkšana, banāni, kaut kādas „ņepoņatkas” ar vēlēšanu urnu 
atvēršanu un biļetenu skaitīšanu), tad jāteic, ka uz dižās 
Krievzemes fona mēs izskatāmies ne vien balti un pūkaini, 
bet pat ar rozā austiņām!

Sāksim ar to, ka Krievijas vēlētāju lielum lielā daļa uz vēlē-
šanām devās kolektīvā marša solī – budžeta iestāžu darbinieki, 
skolnieki, studenti, karavīri un pat cietumnieki. Pēc sarakstiem, 
kur par kolektīvu atbildīgā persona katram, kas ieradies, uzvār-
dam pievelk ķeksīti. Skolniekiem un studentiem mācību ies-
tādes vadībai jānosūta biļetena urnā mešanas foto no mobilā 
tālruņa. Un tā tālāk. Tomēr arī pēc šo pasākumu īstenošanas 
laikam trūcis pārliecības, ka izdosies nodrošināt daudztermi-
ņu prezidenta kārotos 70% potenciālo vēlētāju. Tāpēc katram 

Kas podu krāsnī liks
jeb Nemirstīgais Kaščejs
Kad visi, kam tas interesēja, ar globālā tīmekļa un ziņu kanālu palīdzību noskatījušies aizvadītās svēt-
dienas grandiozo, par vēlēšanām nosaukto šovu Krievijā, likumsakarīgi rodas jautājums – kas tas īsti 
bija? Paši krievi, kuri aktīvi blogo un pauž savu viedokli, šo pasākumu jau trāpīgi nosaukuši par „sbros” 
– latviski to varētu tulkot kā „samešanu” jeb „sametienu”. 

Jaunās ģimenes un jaunos 
speciālistus mudina doties 
uz Rīgu
Kopā ar sievu un mūsu četrus gadus veco 
dēlu esam pieskaitāmi tai kategorijai, kurai 
parasti tiek piemērots apzīmējums “jaunās 
ģimenes”. Un vismaz vārdos “jaunās ģime-
nes” tiek visādi atbalstītas. Piemēram, snie-
dzot garantijas finanšu instrumenta “Altum” 
programmā pirmā mājokļa iegādei. Taču 
– tas diemžēl ir tikai vārdos. Vai, pareizāk 
sakot, apgriežot otrādi latviešu sakāmvār-
du – ar darbiem Rīgā, ar vārdiem – arī nova-
dos. Paskaidrošu sīkāk: pašreiz dzīvojam 
īrētā divistabu dzīvoklī Ventspilī, taču noticot 
“Altum” programmas solījumam par jauno 
ģimeņu atbalstu un pirmā mājokļa iegādes 
programmu, gribējām ar “Altum” atbalstu 
celt nelielu, mums atbilstošu māju netā-
lu no Tārgales. Pats esmu dzimis un audzis 
ventspilnieks, arī strādāju pilsētā, bet vecā-
ki ir no Tārgales, kur joprojām ir arī neliels 
2 hektārus liels zemes “pleķītis”. Šķita, ka 
sapnis par māju var piepildīties. Taču – kas 
to deva. Mūsu iecerētā projekta būvniecī-
bas izmaksas ir aptuveni 80 – 90 tūksto-
šu apmērā (tā vismaz aprēķināja banka), 
taču tā kā būvniecība būs lauku apvidū, tad 
banka pieprasīja lielāku pirmo iemaksu un 
arī kredīta apmērs nenosedza visas izmak-
sas. Savukārt “Altum” atbalsts kā bija, tā 
palika 10 procentu apmērā. Bankā un arī 
pašā “Altum” mums tā arī pateica – jā, Rīgā 
“Altum” nosegs pusi no nepieciešamās pir-
mās iemaksas 20% apmērā, tātad jums 
būs jāsakrāj atlikušie 10 procenti – apmē-
ram 8 vai 9 tūkstoši eiro, kas būtu “paceļa-
mi”, bet laukos esot citādi... Jo būvniecība, 
protams, izmaksās tikpat daudz (materiā-
lu cenas jau laukos un pilsētā ir vienādas), 

vēlēšanu iecirknim papildus izsniegts krietns vēlēšanu biļete-
nu žūksnis – simti vai tūkstoši. To samešana urnās pēc vēlamā 
kandidāta vārda atķeksēšanas uzticēta vai nu īpaši lojāliem 
pilsoņiem, vai arī šo svarīgo pienākumu veic paši vēlēšanu 
komisijas locekļi. Daža biedrene, pie urnas ejot, žūksni kautri 
paslēpj zem žaketītes un nostājas ar muguru pret novērošanas 
videokameru, bet lielākoties viss notiek pilnīgi atklāti – un dažu 
minūšu laikā urnā ieveļas vismaz pārsimt papīrīšu... Vispār jau 
jāpiebilst, ka arī Krievijā pastāv likums par vēlēšanām, un tajā 
skaidrā krievu valodā rakstīts, ka šādas darbības aizliegtas, par 
tādām pat draudot sods. Taču nav ne mazāko šaubu, ka tūksto-
ši vēlēšanu likumpārkāpēju skaidri zina, ka viņiem par to nekas 
nebūs. Tas ir, nebūs soda, bet kādi labumiņi – sviestmaize ar 
ikriem, biļete uz pareizo izpildītāju koncertu vai bezmaksas 
brauciens autobusā – gan atlēks.

Ko dara normāls cilvēks (vismaz puslīdz normāls), ja viņu 
pieķer pie rokas nesmukā rīcībā (šai gadījumā uzfilmēto 
materiālu arī var pieņemt kā pieķeršanu pie rokas)? Viņš jūtas 
neērti, nu, kaut vai drusciņ, atliek tikai atzīties, jo pierādījums, 
kā saka, „uz sejas”, un pieņemt sodu. Bet kā ar Krievijas 
vēlētājiem–sametējiem, vēlēšanu komisiju locekļiem un galu 
galā – pašu centrālo vēlēšanu komisiju? Atzīties nelikumībās? 
Ko jūs! Viss noticis likumīgi, 70% tautas pauduši savu viedok-

li pilnīgi brīvi, nepiespiesti. Pierādījumi? Kādi pierādījumi? Kā 
pauž krievu sakāmvārds – „sauciet mani kaut vai par podu, 
tikai krāsnī nebāziet!” Nav nekādu pierādījumu, tas viss meli, 
politiskas provokācijas, Rietumu sazvērestības un „feiki”...

Vienīgā problēmiņa, ko nāksies piegludināt un nomuļļāt 
kaut kur dziļāk, ir pusotrs miljons no urnām izņemtu, pareizā 
vietā atķeksētu biļetenu, resp., biļetenu skaits ir par pusotru 
miljonu lielāks, nekā reģistrā atzīmētais nobalsojušo skaits. 
Bet ar to, varam būt droši, viņi tiks galā ierasti viegli.

Rau, un uz šī vērienīgā Krievijas šova fona prātā nāk rude-
nī gaidāmās mūsu pašu Saeimas vēlēšanas. Jāteic, lai nu kā, 
mūsu vēlēšanu iecirkņos gan nepiedāvās pa lēto iegādāties 
gadiem ilgi noliktavās gulējušas makaronu pakas un „tušon-
kas” bundžas, nerīkos bērnudārznieku uzstāšanās un neda-
līs gaisa balonus. Kaut gan ar gaisu piepūstie baloni visnotaļ 
izteiksmīgi ilustrētu dažas labas partijas solījumu būtību... Jā, 
un arī nacionāli uzjundīgus ķinīšus nerādīs; šai ziņā Krievija 
mums atkal priekšā, piemēram, Ivanovas pilsētā kādā vēlēša-
nu iecirknī par godu prezidenta pārvēlēšanai esot rādīta pasa-
ku filma „Nemirstīgais Kaščejs” – vai nu varena sagadīšanās, 
vai arī seansa rīkotāji pūlējušies vēlētājiem kaut ko pateikt 
„Ēzopa valodā”. 

Vita Pētersone

Laikraksts “Ventspilnieks.lv” saka lielu paldies visiem tiem ventspilniekiem un Ventspils novada iedzīvotājiem, kuri savās pārdomās par 
norisēm pilsētā, novadā un valstī dalījušies ar “Ventspilnieks.lv” redakciju. Pēc lasītāju ierosmes laikrakstā jau tapuši vairāki raksti un 
analizēti ventspilniekiem svarīgi aktuālie jautājumi. Šodienas numurā publicējam četrus lasītāju viedokļus, kuri, iespējams, varētu raisīt 
pārdomas arī pārējos lasītājos un pamudināt arī viņus iesaistīties diskusijā par notikumiem Ventspilī un Latvijā.

taču pašas mājas vērtība jau būšot daudz 
zemāka nekā Rīgā vai Pierīgā. Un aprēķinot 
piedāvājumu sanāca, ka mūsu pašu pirmā 
iemaksa tagad būs nevis vairs 10 procenti 
vai 9 tūkstoši, bet gan gandrīz 25 procenti – 
tātad 22,5 tūkstoši. “Tur neko nevarot darīt, 
tāda problēma esot,” – mums atbildēja. Tātad 
secinājums te laikam viens – jaunās ģimenes 
un jaunie speciālisti ir gaidīti tikai Rīgā, bet 
citās pilsētās un lauku apvidos lai dzīvo pārē-
jie. Ciniski sakot, lai izmirst tie lauki dabīgā 
nāvē... Varbūt “Ventspilnieks.lv” var skaidrot 
situāciju ar “Altum” programmu mūsu pilsē-
tā un novadā?

Rihards Jansons, Ventspilī

• • •

Parasto ventspilnieku maldi
Izlasīju “Ventspilnieks.lv” ievadrakstu “Augsto 
Rīgas kungu maldi” vienā no iepriekšējiem 
numuriem. Un nevarēju nepadalīties arī ar 
savām domām par notiekošo mūsu pilsē-
tā. Uzreiz teikšu, ka savulaik pati balsoju par 
pašreizējo mēru Lembergu, varētu pat teikt, 
ka biju no tām “fanēm”, kas savām skeptis-
kajām draudzenēm no citām pilsētām, kuras 
regulāri uzdeva jautājumu – nu, kāpēc jūs par 
viņu tik uzcītīgi balsojat? –, vienmēr atcirtu, 
tāpēc, ka vismaz vienā pilsētā Latvijā ir kārtī-
ba un viņš par mums, ventspilniekiem, rūpē-
jas. Bet pēc kāda nesena gadījuma ar manu 
dēlu, kas zaudēja darbu pašvaldības iestādē, 
sāku uzmanīgāk vērtēt, skatīties, analizēt. Es 
teiktu – sāku domāt. Jā, tieši domāt vajadzētu 
ventspilniekiem, kas joprojām akli tic visam, 
ko “borē” smadzenēs pilsētas vara. Ir mums 
dažas sakoptas ielas, ir visādi ārēji atribūti, 
kas it kā liecina par pilsētas izaugsmi. Bet – 
tieši “it kā”, jo kā jau daudzas reizes rakstījis 
arī “Ventspilnieks.lv”, tikai mūsu pilsētā iespē-

jams vienkārši klaji un nekaunīgi neievērot 
nekādas pieņemtās normas, noteikumus un 
likumus. Kā vēl nacistiskās Vācijas laikā teicis 
viņu propagandas ministrs Gēbelss: jo lielāki 
meli un puspatiesības, jo vairāk cilvēki sliecas 
tam ticēt... Bet es esmu priecīga, ka pamazām 
lietas mainās, jo atbalsts vecajiem “vēžiem” 
arvien krītas. Neceru, ka viss mainīsies jau rīt 
uz brokastlaiku, bet mainīsies – par to esmu 
pārliecināta.

Veiksmi “Ventspilniekam.lv” vēlot, 
Baiba D.

• • •

Plaša profila speciālisti
Tas tomēr ir tik brīnišķīgi, ka mums valstī un 
arī mūsu pašu pilsētā ir gana daudz “plaša 
profila speciālistu”. Redz, tagad par jauniem 
gāzes tarifiem visu sabiedrību informē Ilze 
Pētersone – Godmane. Intervijās šķiet esam 
īsta gāzes rūpniecības eksperte – tik plūs-
tošs un zinošs ir viņas skaidrojums par ierin-
das iedzīvotājam, protams, nesaprotamo un 
sarežģīto gāzes ražošanas un piegādes nozari. 
Jā, jā, tā ir tā pati Godmane, kas savulaik biju-
si lieliska speciāliste Eiropas Savienības lietās, 
tad metusies pārraudzīt iekšlietu nozari aug-
stajā ministrijas galvenās ierēdnes amatā, bet 
tagad ierādīs mums īsto vietu, kūrējot gāzes 
piegādes tarifus. Es, protams, saprotu, ka kat-
ram “pietuvinātajam” vajag kādu siltu vie-
tiņu, bet kaut kādai mēra sajūtai taču jābūt. 
No diplomātes un padomnieces par galve-
no policisti, un tagad arī par gāzes speciālis-
ti? Acīmredzot Godmanes kundzei vēl daudzi 
tādi “trumpji” azotē? Kas zina, varbūt pavisam 
drīz viņa varētu pārcelties arī uz Zemkopības 
ministriju, traktoru ražošanas rūpnīcu vai, pie-
mēram, vadīt kādu farmācijas kompāniju... 
Vienīgi no šādiem plaša profila speciālistiem ir 

mazliet bail. Viņiem liekas, ka var visu, bet 
situācija valstī acīmredzami liecina, ka tā vis 
nav. Jo ir tieši otrādi, ar šādiem plaša profila 
speciālistiem esam pamatīgi nolaiduši val-
sti uz grunti.

Sarmīte Ošiņa

• • •

Ielu un ceļu uzturētāji 
devušies “vasaras miegā”
Pirms divām nedēļām, šķiet, iestājās pava-
saris. Kas autobraucējam nozīmē atļauju 
braukt ar vasaras riepām. Pieredzējušākie, 
protams, nesteidza vēl mainīt “ziemenes”, 
jo ar pavasari mums paši zināt kā. Taču viens 
ir pašu autobraucēju pārgalvība vai tieksme 
taupīt ziemas riepas nākamajai sezonai, bet 
otrs – neprofesionālā ielu un ceļu uzturētāju 
darbība. Beidzamajā nedēļā atkal atgriezās 
sals un putenis, te lija, te sniga, te vispār no 
gaisa gāzās gan sniegs, gan lietus. Un ielas 
un ceļi pārklājās ar bobsleja trases kvalitātes 
cienīgu ledus kārtiņu. Diemžēl vai nu taupī-
bas, vai pilnīgas neprofesionalitātes dēļ daļa 
ceļu un ielu kopšanas tehnika laikam jau 
bija devusies “vasaras guļā”, jo pat ar kva-
litatīvākajām ziemas riepām grūti izvairīties 
no izslīdēšanas, ja brauc pa bobsleja trases 
ledu. Nav skaidrs, kādēļ atbildīgie dienesti 
vadās nevis pēc laika apstākļiem, bet gan 
kalendāra, kurš rāda, ka iestājies astrono-
miskais pavasaris. Braucot no Ventspils uz 
Kuldīgu otrdienas rītā grāvī redzēju četras 
mašīnas. Protams, protams, var atrunāties, 
ka paši vainīgi, jāizvēlas laika apstākļiem un 
ceļa segumam piemērots braukšanas veids, 
bet... Piekritīsiet taču, ka ziemas apstākļi uz 
ceļa nav beigušies ne tikai autovadītājiem, 
bet arī ceļu uzturētājiem.

Roberts Kramiņš
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Pirmā 
pavasara 
nedēļa
Pirms nedēļas iestājās 
astronomiskais pavasaris, 
un mums atliek vien gai-
dīt, kad savas tiesības tā 
īsti pieteiks patiesi siltas 
un saulainas pavasara 
dienas, bet aukstie vēji 
rimsies līdz nākama-
jai ziemai. Taču kamēr 
gaidām, varam uzzināt arī 
ko jaunu par ciemiņiem 
no kosmosa – meteorī-
tiem. Sestdien, 24. martā 
Jaunrades namā notiks 
meteorītu diena, kurā no 
plkst. 12.00 ikviens varēs 
pašu acīm skatīt īstus 
meteorītus, kas atrasti uz 
zemes, bet pēcpusdienā 
plkst. 16.00  klausīties 
lekciju “Meteorīti pasaulē 
un Latvijā” mgr. astro. 
phys. Kārļa Bērziņa vadī-
bā. No pulksten sešiem 
vakarā prezentācija 
“Saules magnētiskie lauki 
un to ietekme uz mūsu 
dzīvi” Ventspils Starptau-
tiskā radioastronomijas 
centra pētnieka Artūra 
Vrubļevska vadībā. Pasā-
kums interesants un vili-
nošs vēl jo vairāk tādēļ, 
ka Ik stundu planetārijā 
varēsiet vērot autoršovu 
par meteorītiem, bet 
observatorijā, lūkojoties 
teleskopā, skatīt debess 
ķermeņus. 

S 
estdien Vecpil-
sētas tirgus lau-
kumā turpināsies 
paplašināta tirdz-
niecība – tā kā 

savs prieks tiks arī visiem 
tiem, kuriem patīk tirgus 
burziņi. 

Savukārt vakaru var vel-
tīt kulturālām izklaidēm – 
Kultūras centrā Kuldīgas ielā 
18 plkst. 19.00 uz koncer-
tu “Balss iz tabora” aicina 
kādreizējās čigānu grupas 
“Riči” solists Rinaldo; plkst. 
20.00 Ventspils Jauniešu 
mājā Zemes stunda nefor-
mālā vidē ar grupu “Simply 
Charm” un akustisko mūzi-
ku; plkst. 20.00 Teātra 
namā “Jūras vārti” pianis-
ta un komponista Tigrana 
Hamasjana (Armēnija) 
koncerts.

Svētdien jau sāksim gata-
voties Lieldienām – plkst. 
12.00 Bērnu pilsētiņā un 
plkst. 15.00 Bērnu parkā 
“Fantāzija” notiks gatavoša-
nās Lieldienām kopā ar Zaķi 
Cicibrici. 

Pulksten 15.00 Tilta 
dārzā komunistiskā geno-
cīda upuru piemiņai veltīts 
piemiņas brīdis. Piedalās 
Ventspils jauktais koris 
“Kaiva”. 

Pulksten 16.00 Kultūras 
centrā Kuldīgas ielā 18 kon-
certs “Suvenīri no Vīnes”. 
Klausītājus priecēs "Trio Sōra" 
(Latvija/Francija): Magdalēna 
Geka, vijole, Anžela Legaza, 
čells, Polīne Šenē, klavie-
res. Programmā: L. van 
Bēthovens, F. Šūberts. 

L 
aimes dienu 2012. gada 28. jūnijā iniciēja ANO 
Ģenerālā asambleja lai atbalstītu ideju, ka tiekša-
nās pēc laimes ir neatņemama katra cilvēka vēlme 
uz šīs planētas. Ideju par šādas dienas ieviešanu 
ierosināja Butānas Karaliste un vienbalsīgi atbalstī-

ja visas 193 ANO dalībvalstis.
Daudzas valstis, vērtējot labklājības līmeni, sākušas ņemt 

vērā arī tādu lietu, kā laimes līmenis cilvēku izjūtās, jo 
objektīvi nevar izvērtēt laimes rādītājus, izmantojot vienīgi 
ekonomiskos datus. 

Teorētiski mums būtu jāpriecājas – ANO publiskotā jau-
nākā ziņojuma “The World Happiness Report” dati liecina 
– Latvija ANO veidotajā laimes reitingā ierindojas 53.vietā, 
un mūsu valstī laimes līmeņa pieaugums bijis otrs strau-
jākais pasaulē. 2015.-2017.gadā laimes līmenis Latvijā 
salīdzinājumā ar 2008.-2010.gadu pieaudzis par 1,026 
punktiem, un tas ir otrs lielākais reitinga kāpuma rezultāts 

pasaulē. Pirmajā vietā pēc reitinga pieauguma ir Āfrikas 
valsts Togo (+1,191 punkts), trešajā —  Bulgārija (+1,021), 
ceturtajā vēl viena Āfrikas valsts Sjeraleone (+1,006), 
piektajā — Serbija (+0,987). Nedaudz laimīgāki kļuvuši arī 
mūsu kaimiņi, taču rezultāti ir daudz pieticīgāki: Lietuvai 
kāpums par 0,66, Igaunijai — par 0,445 un Krievijai — par 
0,442 punktiem.

Latvija laimes reitingā no kopumā 156 pasaules val-
stīm ar 5,933 punktiem ir 53.vietā. Igaunija reitingā 
ieņem 63.vietu (5,739 punkti), bet Lietuva ir  50. pozīci-
jā ar 5,952 punktiem.  Pirmajās vietās ir Somija (7,632 
punkti), Norvēģija (7,594 punkti) un Dānija (7,555 
punkti).

Kāpēc laimes sajūta ir tik svarīga? Psihologi apgalvo, ka 
laimīgi un ar dzīvi apmierināti cilvēki dzīvo vienu līdz pie-
cus gadus ilgāk. Lai noskaidrotu, cik laimīgi īsti esam, pie-
dāvājam vienkāršu testu.

Cik laimīgi esam?
20. martā visa 
pasaule svinēja 
Starptautisko laimes 
dienu, kuras gal-
venais vēstījums 
ir – laimi nedrīkst 
atlikt uz rītdienu, 
laimīgam  
ir jābūt jau šodien!

Vispirms izlasiet 
šo sarakstu!
• Veselība
• Attiecības ģimenē
• Materiālais stāvoklis
• Dzīvesvieta
• Sadzīves apstākļi dzīvesvietā
• Sociālais statuss (sava sabied-
riskā stāvokļa vērtējums)
• Darbs, mācības
• Attiecības ar pretējo dzimumu
• Vaļasprieks 

Sanumurējiet piedāvātās dzī-
ves kvalitātes, vadoties pēc 
tā, cik tās ir nozīmīgas perso-
nīgi jums. Ja jūsu prioritāte ir 
darbs, lieciet ciparu viens, ja 
tam seko vaļasprieks — cipa-
ru divi, un tā tālāk.

Vērtēšana:
Katra no kategorijām jāvērtē 
piecu ballu sistēmā. Piemēram, 
ja savu veselības stāvokli vērtē-
jiet kā ļoti labu — lieciet sev 5; 
labu — 4; visumā normālu — 3; 
ļoti viduvēju — 2; neapmierino-
šu — 1. 

Aprēķini:
Saskaitiet ciparus. Summu vei-
dos skaitlis, ko esat izvēlē-
jies  numerācijai, un attiecī-
gi šai kategorijai ieliktā atzī-
me. Piemēram, jūsu sarakstā 
ar 1. kārtas skaitli atzīmētas 
attiecības ģimenē, bet esat tās 
novērtējis ar 3, tātad: 1+3=4.
Kad iegūta visu deviņu katego-
riju summa, saskaitiet šos skait-
ļus. Iegūtais skaitlis jādala ar 
90.

Rezultāti
Ja matemātisko darbību rezul-
tātā ieguvāt skaitli no 1,0 līdz 
0,9, tad esat ar dzīvi apmieri-
nāts cilvēks un laime jūs pava-
da, gan ejot drošus un saulai-
nus dzīves lielceļus, gan brienot 
šauras un ēnainas meža taciņas.

No 0,7 līdz 0,9 — par dzīvi jūs 
nesūdzieties. Ja laime nenāk 
pati, ik pa laikam mēdzat to 
sameklēt, priecājoties, ka vis-
pār dzīvojat.

No 0,5 līdz 0,7 — jūs dzīvojat 
pieticīgi, lai neteiktu, ka galī-
gi vienmuļi. Pārsvarā jūtaties 
kā parādnieks, kurš vairs pat 
necer, ka kādreiz varēs atrai-
sīties no ciešajiem aizņēmu-
mu valgiem. Arī divu dzimumu 
attiecības jūs mēdzat vērtēt kā 
obligātu pienākumu: ja jau esat 
sev uzkrāvis šo nastu, tā jānes. 
Jūs bieži mēdzat salīdzināt savu 
ne visai izdevušos dzīvi ar to, 
kuru bauda bagātie un vare-
nie. Un, jo vairāk salīdziniet, jo 
bēdīgāks rezultāts. Jūs vēlaties 
daudz, bet esat pametis novār-
tā savu iespēju objektīvu novēr-
tēšanu. Padomājiet, vai ar pesi-
mismu no sevis neaizbaidiet arī 
patiesi uzticamus cilvēkus. 

Mazāk par 0,5 punktiem — 
jūs esat nelaimīgs. Laimes 
putns aizlidojis kopā ar pērna-
jiem gājputniem, bet, atšķirībā 
no tiem, tas var vairs neatlidot, 
jo patiesībā šim putnam jau 
nav, kur atgriezties. Ja vēlaties 
atgūt dzīves jēgu un māku prie-
cāties par to, ka vienkārši esat, 
saņemieties, lai meklētu izeju 
no krīzes! 
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A U N S
Dienas skries kā vēja spārniem, un tu knapi tiksi līdzi. 
Privātā dzīve paliks otrajā plānā. Mājās padarīsi tikai pašu 

nepieciešamāko, bet domas vairāk kavēsies pie darba un finanšu 
jautājumiem. Var rasties idejas par peļņu. Pirms Lieldienām gan 
apstājies – sagatavojies svētkiem, iesaistot ģimeni.

V Ē R S I S
Brīvdienās gribēsi izbaudīt mieru un klusumu, izgulē-
ties, atpūsties un pabūt vienatnē. Palūdz, lai mīļie radi-

ņi pret to izturas ar sapratni. Jauki, ja pa rokai ir preses izdevumi, 
TV rāda jaunākās ziņas un ir brīvs brīdis sērfošanai internetā. Darbā 
īpaši panākumi diez vai būs, pagaidi „labākus” laikus.

D V Ī Ņ I
Būsi noskaņots enerģiskai saimniekošanai. Prāts nesī-
sies uz pavasara ģenerāltīrīšanu un apsvērsi kosmētiskā 

remonta iespējas. Pozitīvas enerģijas gūsi no sabiedriskiem pasāku-
miem, tajos iespējamas interesantas iepazīšanās, noderīgi lietišķie 
kontakti vai kādas pavisam īpašas simpātijas.

V Ē Z I S
Darbs un bizness pirmajā vietā. Domāsi par projektiem 
katru mīļu brīdi. Ir iespējas satikt īstos cilvēkus un izvei-

dot sekmīgu īstermiņa sadarbību. Brīvdienās labprāt saimniekosi, 
uzposīsi un kārtosi telpas, kā arī rosīsies virtuvē. Ar ģimenes locek-
ļiem sirsnīgas sarunas un noderīga domu apmaiņa.

L A U V A
Tev allaž svarīga bijusi ģimenes labklājība. Brīvajā laikā 
parūpējies par savējiem, apciemo vecākus vai citus radi-

niekus. Jāatrod arī brīdis, ko pavadīt divvientulībā ar mīļoto cilvēku. 
Darbā paredzama diezgan liela spriedze. Neuzņemies papildus pie-
nākumus un nestrīdies ar priekšniekiem.

 
J A U N A V A
Diezgan jūtīgi uztversi visas norises un cilvēku izteikumus. 
Bet – vai ir vērts? Mājās risināmi pedagoģiskie jautājumi, 

labāk saglabā vēsu prātu un pievērsies saviem mīļajiem. Atvēli pie-
nācīgi daudz laika bērniem, lai uzklausītu viņu vēlmes un ieceres. 
Darbā centies palielināt ienākumus.

S V A R I
Jāpievēršas ģimenes darīšanām. Iespējams, radiniekiem 
nepieciešama palīdzība un atbalsts. Neliedz to, taču 

pārāk neuzspied savu viedokli un nepavisam neuzskati to par vienī-
go pareizo. Darbs prasīs iedvesmu, šajā jomā jābūt precīzam. Turies 
tālāk no baumām un intrigām.

S K O R P I O N S
Šobrīd veiksme ir ar tevi. Kaut arī ir „piņķerīgs” periods, 
kad var mainīties plāni un norunas, neliecies traucēties. Ja 

vienas durvis aizveras, tad turpat līdzās noteikti ir citas. Brīvdienās 
dodies iepirkšanās tūrē, lai sarūpētu nepieciešamo darba nedēļai. 
Tikai nepērc lietas mirkļa iespaidā. 

S T R Ē L N I E K S
Svarīga finanšu tēma. Jauni plāni un idejas, kā pavai-
rot ienākumus, tomēr jāsargās no pārāk vērienīgiem 

vai utopiskiem plāniem, var sanākt pārrēķināšanās. Brīvdienas velti 
savējiem – aizbrauc kaut kur kopā ar ģimeni vai ielūdz mīļoto cilvē-
ku uz romantiskām vakariņām.

  
M E Ž Ā Z I S
Būs jānoplūlas, lai sekmīgi apvienotu darba un mājas 
pienākumus, jo abās jomās būs, ko darīt. Saplāno rūpīgi 

dienas un izvēlieties prioritātes. Enerģijas tev netrūks, bet tās krāju-
mi tomēr nav neizsmeļami. Mājas saimniecībā vari veikt kādus pār-
kārtojumus, brīvdienās sarīkot talku.

Ū D E N S V Ī R S
Brīvdienās pievērsies mājas interjera izdaiļošanai, iegādā-
jies kādus skaistus priekšmetus – piemēram, gleznu, ele-

gantu tekstilu, vāzes vai mazās arhitektoniskās formas. Darbā jauni 
plāni un iespējas, par kurām sen esi domājis. Jāķeras klāt! Tikai 
neiesaisties attiecību skaidrošanā.

Z I V I S
Daudz enerģijas un intuīcija augstā līmenī. Jāgādā par 
saticību ar otro pusīti, nevajadzētu strīdēties par sadzī-

ves sīkumiem. Lai dzīvei piešķirtu jaunas krāsas, brīvdienās vēlams 
kaut kur iziet – apmeklēt koncertu, teātri, klubu. Jaunajā nedēļā 
darbā iespējami negaidīti un ienesīgi piedāvājumi.
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Viens draugs žēlojas otram:
– Ar sievu man gan nav pavei-
cies! Slinka, nekārtīga…
Piemēram, vakar eju paču-
rāt izlietnē, bet tur pilns 
ar netīriem traukiem!

Armēņu radio jautā:
– Kā visvienkāršāk noķert zaķi?
– Paslēpieties aiz koka, un 
izdodiet burkāna skaņas!

Ņemot vērā, ka sieviete tika izga-
tavota no pasūtītāja materiāla,
nekādas sūdzības par kva-
litāti netiek uzklausītas!

– Kā tu domā, cik mūsu pilsēti-
ņā ir ragnešu, neskaitot tevi?
– Ko nozīmē “neskaitot tevi”?!
– Atvaino, negribēju aizvainot. 
Pajautāšu citādāk. Kā domā, cik 
mūsu pilsētiņā ir ragne-
šu, ieskaitot tevi?

– Ko tāds drūms?
– Darbs, darbs… Viens vienīgs 
darbs no rīta līdz vakaram.
– Kur tad tu strādā?
– Vēl nekur, bet drīz sākšu.

Pēterītis iesviež ar akmeni Jānītim.
Izskrien Pēterīša mamma un rājas:
– Kāpēc tu iesviedi Jānītim  
ar akmeni?
– Viņš pirmais man iesvieda!
– Bet tu taču varēji pasaukt mani.
– Kāda jēga? Tu tāpat 
viņam nebūtu trāpījusi.

“Cik mums naudas tagad ir?” 
“Necik.” 
“Kā tā?! Es tev vakar visu algu 
atdevu!”  
“Man nauda ir. Bet mums – nav.”

Skumji, bet pat tur, kur maksā 
aizvainojoši mazas algas, 
tik un tā var nopelnīt vai-
rāk nekā zvilnot dīvānā.

Šodien pie sava kāmīša kapa kopi-
ņas nozvērējos, ka turpmāk vairs 

nekad nelēkšu dīvānā  
ieskrienoties.

Satiekas divi draugi. Viens stāsta:
– Zini, es esmu sasnie-
dzis finansiālu stabilitāti.
Otrs:
– Tu esi kļuvis bagāts?
Pirmais:
– Nē, bet esmu sapratis, ka 
naudas man nebija, nav 
un izskatās, ka arī nebūs.

Bankā ienāk kāda vecenīte, lai 
izņemtu visu naudu no sava konta. 
Pēc minūtēm divdesmit viņa atkal 
atnāk, lai to pašu naudu atkal 
noguldītu.  
– Kāpēc? – brīnās bankas darbiniece. 
– Es, meitiņ, vienkārši vēlējos pār-
skaitīt, vai nekas nav pazudis.

Vecs ebrejs uz nāves gultas lūdz, 
lai viņam atnes kafijas tasīti ar 
diviem cukura gabaliņiem. 
To atnes, un viņš kafiju ar baudu 
izdzer. 
– Vismaz pirms nāves dabūju to,  
par ko biju sapņojis visu mūžu. 
– Ābram, bet tu taču nemaz nebi-
ji tāds nabags! Vai tad tu nevarē-
ji atļauties dzert kafiju ar diviem 
cukura gabaliņiem? 
– Varēju. Tikai mājās es dzēru kafi-
ju ar vienu cukura gabaliņu, 
bet viesos – ar trim.

Kādam vīram piezva-
na skolotāja un saka:
– Jūsu dēls skolā visu laiku melo!
Vīrs:
– Viņam tas lieliski pado-
das – man nav dēla…

– Mammu, mammu, man zem 
segas briesmonis guļ… 
– Dēliņ, kādu pats no nakts – 
kluba atvedi, tāda arī guļ….

Restorāna apmeklētājs pasauc 
zāles pārzini. 
– Lūk, te būs nauda ziediem jūsu 
oficiantei! 

– Paldies! Jums viņa tik ļoti patika? 
– Nē, man šķiet, ka 
viņa ir nomirusi!

Katru reizi, kad tu pasaki frāzi:
“Pa telefonu to nestāstīšu…”
kaut kur pasaulē noskumst 
mazs KNAB darbinieciņš…

Pie psihoterapeita ienāk apmek-
lētājs. 
Palūdzis viņu apsēsties, ārsts jautā: 
– Kā klājas? 
– Paldies, labi.  
– Kāda velna pēc tad esat atnācis?!

Mazs puisītis ar mammu ciemojas 
pie radiem. 
Puisītis pienāk pie galda un saka 
– Mammu gribu čurāt. 
Mamma:  
– Tā nav smuki, kad skaļi saka. 
Citreiz, ja gribi čurāt, tad parādi 
man rādītāja pirkstiņu. 
Paiet laiks, puika atkal klāt, parāda 
mammai pirkstiņu, un nobļauj: 
– Un kakāt arī!

Lai kādi aktieri būtu uzaici-
nāti darba ballītē, lai cik dās-
nas dāvanas pasniegtu darba 
devējs, visi atcerēsies tikai to, kā 
tu saplēsi pudeli “Hennessy”! 

Grāmatvedis trīs gadus vecajai 
meitiņai pirmo reizi lasa pasaku 
par Pelnrušķīti. 
Maziņā ir sajūsmā par stāstu, it 
īpaši to brīdi, kad ķirbis pārvēršas 
par zeltītu karieti. 
Pēkšņi mazā jautā: 
– Tēti, kad ķirbis pārvēr-
šas par karieti – tas tiek klasi-
ficēts kā ienākums vai īpašu-
ma vērtības palielināšanās?

Dzimšanas dienas nāk par labu 
veselībai. Zinātnieki statistis-
ki pierādījuši, ka tie cilvēki, 
kuri atzīmējuši vairāk dzimša-
nas dienu, nodzīvojuši ilgāk,
nekā tie, kuriem dzimša-
nas dienu bijis mazāk.

V  ienkāršruna strauji ienāk mūsu dzīvē un sadzīvē. Īpaši jau interneta un mobilo telefonu saziņā. “Plds”, “vnk”, 
“kko”... Vai sapratāt? Pareizi – tas nozīmē “paldies”, “vienkārši”, “kaut ko”. Modernajā saziņā telefonā šie 
ir tikai izplatītākie piemēri. Bet “Ventspilnieks.lv” žurnālists saņēma arī šādu īsziņu, kas lika aizdomāties – 

“hbd2u”. Varianti diskusijā redakcijā bija vairāki, līdz nāca atklāsme: tas taču ir saīsinājums no “apsveicu tevi dzim-
šanas dienā” angļu valodā... Lai vai kā, bet redakcijā sākās diskusija – vai tiešām, rakstot “plds” parastā “paldies” 
vietā tiek ietaupīts laiks? Mēģinājām. Nē, netiek gan, jo taustiņi uz klaviatūras šai burtu kombinācijai izvietojas tā, 
ka ātrāk ir uzrakstīt visu vārdu “paldies”... Tātad tas ir stilīgāk. Varbūt...



ОВЕН
Время пролетит незаметно, вы будете с трудом успевать за ним. 
Личная жизнь отойдет на второй план. Дома вы успеете сделать 
лишь самое необходимое, а ваши мысли больше будут занимать 

ситуация на работе и финансовые вопросы. Могут возникнуть идеи, как уве-
личить заработок. Перед Пасхой хорошо бы остановиться – подготовиться к 
празднику вместе с семьей. 

ТЕЛЕЦ
B выходные вам захочется насладиться тишиной и покоем, 
выспаться, отдохнуть и побыть наедине со своими мыслями. 

Попросите, чтобы любимые родственники отнеслись к этому вашему жела-
нию с уважением. Прекрасно, если у вас под рукой имеются газеты, журна-
лы, можно посмотреть последние новости по ТВ или насладиться интер-
нет-серфингом. На работе на особенные достижения надеяться не стоит, 
дождитесь лучших времен. 

БЛИЗНЕЦЫ
Bы будете настроены на энергичное ведение хозяйства. 
Захочется сделать весеннюю генеральную уборку, а также поя-

вятся мысли о косметическом ремонте. Вы зарядитесь положительной 
энергией, посещая общественные мероприятия, во время которых воз-
можны интересные знакомства, полезные деловые контакты или возник-
новение особой симпатии. 

РАК 
Работа и бизнес – на первом месте. Все ваши мысли будут 
заняты проектами. Возможно, удастся встретить нужных людей 

и установить успешное долговременное сотрудничество. В выходные вы 
с удовольствием займетесь хозяйством, будете приводить в порядок свое 
жилище, а также посвятите время готовке. На этой неделе вас ожидают заду-
шевные беседы с членами семьи и полезный обмен мнениями. 

ЛЕВ
Как всегда, для вас будет важно благосостояние семьи. В свобод-
ное время позаботьтесь о близких, навестите родителей или дру-

гих родственников. Нужно найти время, чтобы побыть наедине с любимым 
человеком. На работе довольно напряженный период. Не берите на себя 
слишком много обязанностей и не ссорьтесь с начальством. 

 
ДЕВА
Вы будете достаточно эмоционально откликаться на происходя-
щее вокруг и высказывания окружающих. А стоит ли? Дома при-

дется решать педагогические вопросы, лучше сохраняйте спокойствие и 
обратите внимание на своих близких. Отведите достаточно времени для 
общения с детьми. На работе постарайтесь добиться увеличения дохода. 

ВЕСЫ
Нужно заняться семейными делами. Возможно, родственникам 
требуется помощь и поддержка. Не отказывайте им в этом, но и 

не навязывайте свою точку зрения, считая ее единственно верной. Работа 
потребует вдохновения и точности. Держитесь подальше от сплетен и интриг. 

СКОРПИОН
Сейчас удача на вашей стороне. Несмотря на то что этот период 
будет связан с изменением планов и договоренностей, не беспо-

койтесь. Если одни двери закрываются, то открываются другие. В выходные 
отправьтесь за покупками, чтобы подготовить все необходимое для рабо-
чей недели. Но не приобретайте вещи, поддавшись лишь сиюминутным 
желаниям. 

СТРЕЛЕЦ
Важна тема финансов. Новые идеи, как увеличить доход, однако 
нужно избегать грандиозных и утопических планов – можно разо-

чароваться. Выходные посвятите семье – отправьтесь куда-нибудь вместе 
или пригласите любимого человека на романтический ужин. 

  
КОЗЕРОГ
Придется хорошенько постараться, чтобы объединить работу 
и домашние обязанности, поскольку в обеих сферах будет чем 

заняться. Тщательно планируйте свое время и расставляйте приоритеты. 
Энергии у вас будет предостаточно, тем не менее, ее запасы не безгранич-
ны. Можете организовать дома перестановку, а в выходные устроить гене-
ральную уборку.

ВОДОЛЕЙ
B выходные займитесь украшением домашнего интерьера, при-
обретите какие-нибудь красивые предметы – например, картину, 
элегантный текстиль, вазы или малые архитектонические формы. 

На работе – новые планы и возможности, о которых вы уже давно задумы-
вались. Самое время приступить к осуществлению идей! Только не выяс-
няйте отношения! 

РЫБЫ
Вы будете испытывать энергетический подъем, ваша интуиция – 
на высоком уровне. Позаботьтесь о взаимопонимании со второй 

половинкой, не стоит ссориться по пустякам. Для того чтобы придать будням 
яркости, в выходные желательно посетить концерт, отправиться в театр или 
клуб. Наступившая рабочая неделя, возможно, подарит вам неожиданные 
прибыльные предложения.
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Гуна Карклиня, 
сертифицированный 
астролог 
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- Я люблю тебя.  
- Но у меня парень. И я счастлива.  
- Ничего. Я подожду с месяцок.

- В Европе уже давно нашли 
самую пугающую картинку для 
пачки с сигаретами. 
- Какую? 
- €10

- Моя жена настоящая интеллек-
туалка: играет на рояле, свободно 
говорит на пяти языках, отлично 
знает историю и географию! 
- Да... Моя тоже дале-
ко не красавица...

- Папа, а кто сильнее – наш кот 
Васька или бык? 
- Сынок, рассуждай логически. Ты 
видел кошачий корм с добавлени-
ем говядины? 
- Видел. 
- А коровий корм с добавлением 
котов? 
- Нет. 
- Делай выводы…

Мужики! Пускай бабы на вас орут. 
Непрооротая баба склонна к 
депрессии. Зашел домой, видишь 
твоя сидит молчком, не поле-
нись — высморкайся в занавеску.

Решил цыган лошадь свою не кор-
мить ровно месяц. 
Через 27 дней она исдохла. 
Цыган сокрушается: 
- Вот же...! Еще бы три 
дня и выжила бы!

-Штирлиц, вы написали заявле-
ние на русском языке. Вы русский 
шпион! 
- А что там написано? 
- Что я полный кретин! 
- С 1 апреля, Мюллер!

- Слушай, я понял, что сглупил 
вчера. В нашей ссоре вина только 
моя. Можно, я к тебе приду?  
- Поздно. Я уже замужем...

Только что увидел, как на чьем-
то крыльце кот мяукает, чтобы 
его впустили. Без задней мысли я 
подошел к двери, позвонил в зво-
нок, кивнул коту и пошел даль-

ше. И только завернув за угол, я 
осознал сделанное, услышав, как 
хозяин орет: «Твою мать! Сара, 
кот только что позвонил в дверь!»

Разговаривают два телеоператора. 
- Надоела мне эта работа, сил 
больше нет – эту точку сними, ту 
точку сними, вот ту точку сними!.. 
- Меня тоже все это достало. 
Пойдем спектакль посмотрим. 
- Ты с ума сошел? Три часа 
общий план смотреть!?!
Девушка, от вздутия живо-
та вам эспумизан уже не 
поможет, только роды

Раньше место для вокзала выби-
рали так: выпускали стаю бро-
дячих собак, а где они соби-
рались и лаяли до хрипо-
ты, там и строили вокзал

- Как ты узнала про выборы? 
- Прошла тест на беременность. 
- И? 
- И там было написано: Приходите 
на выборы 18 марта, уважа-
емая Елена Сергеевна.

- Официант, кофе холодный! 
- Большое спасибо, что вы 
меня предупредили! Холодный 
кофе на 10 рублей дороже!

Старый еврей жалуется доктору: 
- Доктор, у меня плохо слышит 
левое ухо. 
- Что ж, это старость. 
- Что, мое левое ухо стар-
ше правого?
 
- Мои родители наверное меня не 
любят...  
- Почему ты так думаешь?  
- Они вчера отпустили меня гулять 
допоздна, а сами переехали...

Вовочка: – Папа, сегодня учитель-
ница задала вопрос, и я первым 
поднял руку! 
- Правда? И что она спросила? 
- Она спросила, кто не 
смог решить задачу.

Профессора спрашивают: 
- А вы пойдете на выборы? 
- Вы знаете, я – математик. Я по 

теории вероятности все просчи-
тал и понял – мой голос ни на 
что не повлияет. Так что нет – не 
пойду. 
- Но позвольте, профессор! Если 
все будут такими же умными и 
никто не придет, вы же сорвете 
явку! 
- Вы знаете, я – математик. Я по 
теории вероятности все просчитал 
и понял – столько умных не будет.

Чем дольше отсутствие ceксa, 
тем шире возрастной диапазон 
в поиске на сайте знакомств.

- Рабинович, зачем в столовой вы 
заказываете две половинки борща, 
а потом их сливаете в одну тарел-
ку. Не проще ли делать как все – 
заказывать полный борщ? 
- Сема, вы не понимаете. Так у 
меня получается одна порция 
борща с двумя порциями сметаны.
 
По утрам ем бутерброды с 
икрой... чувствую – жизнь уда-
лась! В следующем году поса-
жу еще больше кабачков...

- Сколько тебе обещали? Я дам 
тебе вдвое больше!  
- Я работаю за идею!  
- Я дам тебе две идеи!

Вопрос армянскому радио: 
-Почему в рекламе мобильных 
операторов актеры громко разго-
варивают и даже кричат? 
Ответ: 
-Просто они подготавлива-
ют своих абонентов к ухудша-
ющемуся качеству связи

- У меня жена два дня дома не 
убиралась. Я эту неряху выгнал.  
- Два дня? Да че в этом такого 
страшного?  
- Это у вас тут, а у нас на 
севере дни-то полярные.

Две блондинки стоят на разных 
сторонах реки...  
Одна другой орет:  
- Как мне попасть на другую сто-
рону?  
Другая:  
- Ты и так на другой стороне...

АНЕКДОТЫ

Упрощённый язык стремительно входит в нашу жизнь и быт. Особенно при коммуникации в интернете и с 
помощью мобильного телефона.  «Plz»,”, «кмк», «кст», «7я» … Поняли? Конечно – это означает, «пожалуй-
ста», «как мне кажется», «кстати», «семья».  В современном общении с помощью мобильного телефона 

это достаточно распространённые примеры. Но журналист газеты “Ventspilnieks.lv” получил и такое сообщение, 
которое заставило задуматься - “hbd2u”. Вариантов во время дискуссии в редакции было несколько, пока всё-та-
ки не сообразили: это же сокращение «поздравляю тебя с днём рождения» на английском языке… Как бы то ни 
было, но в редакции началась дискуссия – неужели действительно, когда мы пишем «plz» вместо «пожалуйста», 
мы так уж экономим время? Попытались.  Нет, не выходит, потому что клавиши на клавиатуре расположены так, 
что чаще быстрее написать всё слово. Значит, это стильно. Может быть…
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Молодые семьи и молодых 
специалистов побуждают 
отправиться в Ригу 
Нас с женой и четырехлетним сыном 
можно причислить к той категории, кото-
рую обычно называют молодой семьей. На 
словах молодые семьи всячески поддер-
живаются. Например, гарантии в програм-
ме финансового инструмента «Altum» на 
приобретение первого жилья. Однако это, 
к сожалению, только на словах. Сейчас 
мы снимаем двухкомнатную квартиру в 
Вентспилсе, но, поверив обещаниям в 
программе «Altum» о поддержке молодых 
семей и программе приобретения первого 
жилья, мы хотели при помощи поддерж-
ки «Altum» строить небольшой, соответ-
ствующий нашим нуждам дом недалеко от 
Таргале. Я уроженец Вентспилса, вырос 
здесь, работаю в городе, а родители из 
Таргале, где до сих пор есть клочок земли 
в 2 гектара. Казалось, что мечта о доме 
осуществится. Но не тут-то было. Расходы 
на строительство запланированного дома 
приблизительно 80 – 90 тысяч (во всяком 
случае, так подсчитал банк), но поскольку 
строительство будет на сельской терри-
тории, банк потребовал сделать больший 
первый взнос, и размер кредита не покры-
вал всех расходов. В свою очередь, под-
держка «Altum» как была 10 процентов, 
так и осталась. В банке и самой «Altum» 
нам так и сказали: да, в Риге «Altum» 
покроет половину необходимого первого 
взноса в размере 20%, значит, мы долж-
ны будем накопить оставшиеся 10 процен-
тов – приблизительно 8 или 9 тысяч евро, 
что еще можно «потянуть», но в сель-
ской местности ситуация иная… Потому 
что строительство, конечно, обойдется во 
столько же (цены на материалы как на 
селе, так и в городе одинаковые), одна-
ко стоимость самого дома будет намного 
ниже, чем в Риге или ее окрестностях. По 
подсчетам вышло, что наш первый взнос 

Газета «Ventspilnieks.lv» благодарит всех вентспилчан и жителей Вентспилсского края, которые поделились с редакцией своими размышлениями о 
процессах, происходящих в городе, крае или стране. По предложению читателей, в газете уже были опубликованы статьи и проанализированы акту-
альные для вентспилчан вопросы. В сегодняшнем номере мы публикуем четыре письма, в которых выражено мнение наших читателей. Возможно, 
они наведут на размышления и других жителей, а также станут основанием для дискуссии по поводу событий в Вентспилсе и Латвии. 

теперь будет не 10 процентов, или 9 тысяч, 
а почти 25 процентов – то есть 22,5 тысячи. 
«Тут ничего не поделаешь, существует такая 
проблема», – ответили нам. Значит, вывод 
тут напрашивается только один: молодые 
семьи и молодых специалистов ждут только 
в Риге, а в других городах и сельской мест-
ности пусть живут все остальные. Цинично 
выражаясь, пусть село умирает естествен-
ной смертью… Может быть, «Ventspilnieks.
lv» может прояснить ситуацию с программой 
«Altum» в нашем городе и крае?

Рихардс Янсонс, Вентспилс

• • •

Заблуждения простых 
вентспилчан 
Прочла в одном из предыдущих номеров газе-
ты «Ventspilnieks.lv» статью «Заблуждения 
высоких рижских чинов». И не могу не поде-
литься своими мыслями о происходящем 
в нашем городе. Скажу сразу, что в свое 
время сама голосовала за нынешнего мэра 
Лембергса, можно сказать, что была той 
«фанаткой», которая своим скептичным под-
ругам из других городов, которые регулярно 
задавали вопрос: ну почему вы с таким упор-
ством за него голосуете? – всегда отвечала, 
что хоть в одном городе Латвии порядок, и 
он заботится о нас, вентспилчанах. Но после 
недавнего случая с моим сыном, который 
потерял работу в учреждении самоуправле-
ния, я стала более внимательно оценивать, 
приглядываться, анализировать. Я бы ска-
зала – начала думать. Да, именно думать 
следовало бы вентспилчанам, которые до 
сих пор слепо верят всему, когда городская 
власть «компостирует мозги». Некоторые 
улицы у нас благоустроены, имеются различ-
ные внешние атрибуты, которые вроде бы 
свидетельствуют о росте в городе. Но имен-
но «вроде бы», потому что, как неоднократ-
но писала газета «Ventspilnieks.lv», только 
в нашем городе можно откровенно и бессо-

вестно не соблюдать никаких общепринятых 
норм, правил и законов. Как еще в нацист-
ской Германии сказал министр пропаганды 
Геббельс: чем больше ложь и полуправда, 
тем больше людей стремятся в них верить… 
Но я рада, что понемногу наступают переме-
ны, так как поддержки этим старым «ракам» 
оказывается все меньше. Я не верю, что все 
изменится завтра с утра, но обязательно 
изменится – в этом я убеждена. 

С пожеланиями удачи 
газете «Ventspilnieks.lv» Байба Д. 

• • •

Специалисты широкого профиля
Как же замечательно, что в нашей стране и 
нашем городе достаточно много специали-
стов широкого профиля. Вот сейчас о газо-
вых тарифах общественность информирует 
Илзе Петерсоне-Годмане. В интервью она 
кажется настоящим экспертом газовой про-
мышленности – так бегло и со знанием дела 
она дает объяснения, касающиеся, конечно, 
непонятной для простого обывателя отрас-
ли производства и поставки газа. Да-да, это 
та самая Годмане, которая в свое время 
была прекрасным специалистом в делах 
Европейского Союза, затем перекинулась 
руководить сферой внутренних дел на высо-
ком посту главного министерского чинов-
ника, а теперь покажет нам наше место, 
курируя тарифы на поставку газа. Я, конеч-
но, понимаю, что каждому приближенному 
нужно какое-нибудь тепленькое местечко, но 
ведь должно же быть какое-то чувство меры! 
Из дипломатов и советниц в главные поли-
цейские, а теперь – специалистом в газовой 
отрасли? Очевидно, у госпожи Годмане еще 
много козырей в кармане? Кто знает, может, 
вскоре она переселится в Министерство зем-
леделия, на тракторный завод или, напри-
мер, станет руководителем фармацевтиче-
ской компании... Только вот страшновато, 
когда за дело берутся такие специалисты 

широкого профиля. Им кажется, что они 
могут все, но ситуация в стране говорит об 
обратном. Благодаря таким специалистам 
широкого профиля мы основательно запу-
стили нашу страну.  
Сармите Ошиня

• • •

Ответственные за содержание 
улиц и дорог отправились 
в «летнюю спячку» 
Две недели назад, казалось, наступила 
весна. Для автоводителя это означает, что 
можно ездить на летней резине. Более 
опытные, конечно, не спешат менять зим-
ние покрышки, ведь весной у нас сами зна-
ете как. Но одно дело – это риск или жела-
ние поберечь зимнюю резину для следу-
ющего сезона, а другое дело – непрофес-
сиональная работа тех, кто отвечает за 
содержание улиц и дорог. Вот вернулись 
мороз и метель, идет то дождь, то снег, 
или то и другое вместе. И дороги покры-
лись слоем льда, достойным бобслейной 
трассы. К сожалению, или в целях эконо-
мии, или из-за непрофессионализма часть 
дорожной техники, видимо, отправилась 
в «летнюю спячку», потому что даже на 
качественной резине трудно не вылететь 
с дороги, когда едешь по такому льду. 
Непонятно, почему ответственные служ-
бы руководствуются не погодными усло-
виями, а календарем, который показывает, 
что наступила астрономическая весна. По 
пути из Вентспилса в Кулдигу во вторник 
утром я видел в кювете четыре машины. 
Конечно, можно возразить, что сами вино-
ваты, нужно ехать с учетом погодных усло-
вий и состояния дорожного покрытия, но… 
Вы же согласитесь, что зима на дорогах 
не закончилась не только для автоводите-
лей, но и для тех, кто отвечает за содер-
жание дорог. 

Робертс Краминьш

Кто поставит горшок в печку, 
или Кощей Бессмертный

Т о, насколько точно это отражает события на 
российских избирательных участках – от Пскова 
до Владивостока, от Иркутска до Дагестана 
– убедительно доказывают опубликованные 
видеосюжеты, снятые, главным образом, неза-

метно мобильным телефоном или каким-то образом полу-
ченные с установленных в участках камер наблюдения. 
Тем, кто этого не видел, хочется воскликнуть: да вы только 
полюбуйтесь! Если сравнить нарушения закона, которые 
в выборах различного ранга зафиксированы у нас (возна-
граждение в 5 латов или 7 eвро, покупка голосов, бананы, 
какие-то «непонятки» с открытием урн и подсчетом бюл-
летеней), то нужно сказать, что на фоне великой России 
мы выглядим не только белыми и пушистыми, но еще и с 
розовыми ушками! 

Начнем с того, что огромная часть российских избира-
телей на выборы отправились единым маршем – бюд-
жетные работники, учащиеся, студенты, военные и даже 
заключенные. По спискам, где назначено ответственное 
за коллектив лицо, напротив фамилии явившегося стави-
ли галочку. Школьники и студенты должны были отправить 
с мобильного телефона руководству учебного заведения 
свое фото, сделанное в тот момент, когда они опускают 
избирательный бюллетень в урну. И так далее. Однако 
и после осуществления этих мероприятий, очевидно, не 
хватало уверенности, что будут обеспечены вожделен-
ные долговременным президентом 70% потенциальных 
избирателей. Поэтому каждому избирательному участку 

была выдана хорошая стопка избирательных бюллетеней 
– сотни или тысячи. Бросить их в урну после того, как отме-
чено имя желаемого кандидата, было доверено или осо-
бенно лояльным гражданам, или эту важную обязанность 
выполнили сами члены избирательной комиссии. Кое-кто, 
отправляясь к урне, смущенно прячет стопку под жаке-
том и поворачивается спиной к камере наблюдения, но в 
основном все происходит совершенно откровенно – и в 
течение нескольких минут в урне оказывается, по меньшей 
мере, пара сотен бумажек… Вообще хочется добавить, что 
и в России существует закон о выборах, и в нем на чистом 
русском языке написано, что подобные действия запре-
щены, за них грозит наказание. Однако нет ни малейших 
сомнений, что тысячи правонарушителей четко знают, что 
им за это ничего не будет. То есть не будет наказания, а 
вот какие-нибудь поблажки – бутерброд с икрой, билет на 
концерт правильных исполнителей или бесплатный проезд 
в автобусе – достанутся. 

Что делает нормальный человек (по крайней мере, 
более-менее нормальный), если его поймали с поличным 
(в данном случае – имеются видеозаписи)? Он чувству-
ет себя неловко, ну хоть немного, и ему остается только 
признаться, так как доказательства, как говорится, нали-
цо, и принять наказание. А как же с российскими избира-
телями, побросавшими эти стопки в урны, членами изби-
рательных комиссий и, в конце концов, самой централь-
ной избирательной комиссией? Признать беззаконие? 
Что вы! Все произошло законно, 70% избирателей выра-

зили свое мнение абсолютно свободно, не под давлени-
ем. Доказательства? Какие доказательства? Как говорит-
ся в русской пословице, хоть горшком назови, только в 
печь не ставь. Нет никаких доказательств, это все ложь, 
политические провокации, заговор Запада и фейки… 
Единственная проблемка, которую придется загладить и 
закопать куда-нибудь поглубже, – это полтора миллио-
на бюллетеней, вынутых из урн, с галочкой в правильном 
месте, а число бюллетеней на полтора миллиона больше, 
чем отмеченное в регистре число проголосовавших. Но с 
этим, можем не сомневаться, они, по обыкновению, легко 
справятся. 

На фоне этого грандиозного российского шоу на ум прихо-
дят предстоящие осенью выборы в наш Сейм. Как бы то ни 
было, на наших избирательных участках не будут предла-
гать купить по дешевке залежавшиеся на складе макароны 
и банки с тушенкой, не станут устраивать концерты детса-
довцев и раздавать воздушные шарики. Хотя наполненные 
воздухом шарики весьма выразительно могли бы проил-
люстрировать сущность предвыборных обещаний некото-
рых партий… Да, и национально-патриотические киношки 
не станут показывать; в этом отношении Россия вновь нас 
обошла – например, в одном из избирательных участков 
города Иваново якобы показывали фильм-сказку «Кощей 
Бессмертный» – или ошеломляющее совпадение, или устро-
ители сеанса хотели избирателям что-то сказать на эзопо-
вом языке. 

Ну вот, все, кого это интересовало, при помощи глобальной сети и новостных 
каналов посмотрели в минувшее воскресенье грандиозное «шоу» в России, 
называемое выборами, и теперь возникает закономерный вопрос: что это было? 
Сами русские, которые активно ведут блоги и выражают свою точку зрения, 
метко назвали это мероприятие «сбросом». 
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Неделю назад наступила 
астрономическая весна, 
и нам остаётся только 
ждать, когда же действи-
тельно наступят по-на-
стоящему тёплые и сол-
нечные весенние дни, 
а холодные ветры утих-
нут до следующей зимы.  
Однако пока ждём, можем 
узнать что-то новое о 
гостях из космоса – метео-
ритах. В субботу, 24 марта 
в Доме творчества прой-
дёт день метеоритов, 
когда с 12.00 каждый смо-
жет своими глазами уви-
деть настоящие метеори-
ты, которые найдены на 
Земле, а после обеда – в 
16.00 послушать лекцию 
«Метеориты в мире и в 
Латвии» mgr. astro. phys. 
Карлиса Берзиньша. С 
шести часов вечера – пре-
зентация “Солнечные маг-
нитные поля и их влия-
ние на нашу жизнь” иссле-
дователя Вентспилсского 
международного центра 
радиоастрономии Артура 
Врублевскиса. Это меро-
приятие интересное и 
увлекательное ещё и 
потому, что каждый час в 
планетарии вы сможете 
видеть авторское шоу о 
метеоритах, а в обсерва-
тории, посмотрев в теле-
скоп, увидеть небесные 
тела.   

В субботу на рыноч-
ной площади 
Старого города 
продолжится рас-

ширенная торговля – так 
что приходите все, кому 
нравится рыночная тол-
чея. Найдёте, чем себя 
порадовать.  

В свою очередь вечер 
можно посвятить культурным 
развлечениям – в Центре 
культуры на улице Кулдигас, 
18 в 19.00 на концерт «Голос 
из табора» приглашает быв-
ший солист цыганской груп-
пы “Riči” Ринальдо; в 20.00 
в Вентспилсском молодёж-
ном доме в неформаль-
ной обстановке Час Земли 
с группой “Simply Charm” и 
акустической музыкой; в 
20.00 в Театральном доме 
«Юрас варты» концерт пиа-
ниста и композитора Тиграна 
Хамасяна (Армения). 

В воскресенье уже начнём 
готовится к Пасхе – в 12.00 
в Детском городке и в 15.00 
в детском парке «Фантазия» 
пройдёт мероприятие по 
подготовке к Пасхе вместе 
Зайцем Цицибрицисом. 

В 15.00 в саду Тилта 
памятное мероприятие, 
посвященное памяти жертв 
коммунистического геноци-
да. Участвует вентспилсский 
смешанный хор «Кайва». 

В 16.00 В Центре культуры 
на улице Кулдигас, 18 кон-
церт «Сувениры из Вены». 
Слушателей порадует трио 
Sōra (Латвия/Франция): 
Магдалена Гека, скрипка, 
Анжел Легаз, виолончель, 
Полин Шене фортепьяно. 
В программе: Людвиг ван 
Бетховен, Франц Шуберт. 

Прежде всего, прочитайте 
этот список! 
• Здоровье
• Семейные взаимо отношения
• Материальное состояние
• Жилище
• Бытовые условия в жилище
• Социальный статус (оценка 
своего социального положения) 
• Работа, учеба 
• Отношения с противополож-
ным полом 
• Увлечения

Пронумеруйте названные пун-
кты, характеризующие каче-
ство жизни, в том порядке, 
в котором они важны лично 
для вас. Если для вас прио-
ритетом является работа, то 
поставьте напротив цифру 1, 
если затем следуют увлечения 
– цифру 2 и так далее. 

Оценка
Если свое состояние здоровья 
вы оцениваете как очень хоро-
шее – поставьте себе 5; хорошее 
– 4; в целом нормальное – 3; 
весьма среднее – 2; неудовлет-
ворительное – 1. Каждую из кате-
горий нужно оценить по пятибал-
льной шкале. 

Подсчет
Сосчитайте цифры. Сумму соста-
вит число, которое вы выбрали 
для нумерации и соответствую-
щая оценка, которую вы поста-
вили этой категории. Например, 
в вашем списке номером 1 отме-
чены семейные взаимоотноше-
ния, но оценили вы их цифрой 3, 
значит: 1+3=4.
Когда получена сумма во всех 
девяти категориях, подсчитайте 
сумму полученных чисел. Затем 
разделите ее на 90.

Результаты
Если в результате математи-
ческих действий вы получили 
число от 1,0 до 0,9, то вы чело-
век, удовлетворенный жиз-
нью, и счастье является вашим 
постоянным спутником, даже в 
непростые моменты жизни. 
От 0,7 до 0,9 – вы не жалуетесь 
на жизнь. Если счастье не при-
ходит само, время от времени 
вам удается его найти, вы уме-
ете радоваться тому, что просто 
живете. 
От 0,5 до 0,7 – ваша жизнь не 
особенно яркая, можно даже 
назвать ее весьма однообраз-
ной. В основном вы чувствуе-
те себя как должник, который 
уже не надеется, что сможет 
вырваться из постоянных долгов. 
Отношения между полами вы 
также воспринимаете как обязан-
ность: если уж взвалили на себя 
ношу, то придется ее нести. Вы 
часто сравниваете свою жизнь с 
судьбой богатых и знаменитых. 
И чем больше сравниваете, тем 
печальнее результат. Вы много-
го хотите, но позабыли об объ-
ективной оценке своих возмож-
ностей. Подумайте, не отпугива-
ете ли вы своим пессимизмом 
людей, которые по-настоящему 
вам преданны. 
Меньше 0,5 пункта – вы 
несчастны. Птица счастья уле-
тела вместе с прошлогодни-
ми перелетными птицами, но, в 
отличие от них, она может боль-
ше не вернуться, потому что на 
самом деле ей просто некуда 
возвращаться. Если вы хотите 
вернуть себе смысл жизни и спо-
собность радоваться тому, что 
вы просто живете, соберитесь и 
начните искать выход из кризиса! 

Насколько мы счастливы?
20 марта во 
всем мире 
праздновался 
Международный 
день счастья, 
главное послание 
которого – 
счастье нельзя 
откладывать 
на завтра, 
счастливым нужно 
быть уже сегодня!

Д ень счастья 28 июня 2012 года инициировала 
Генеральная Ассамблея ООН, чтобы поддер-
жать идею о том, что стремление к счастью – 
неотъемлемое желание каждого человека на 
нашей планете. Идею о введении такого дня 

выдвинуло королевство Бутан, ее единогласно поддер-
жали 193 стран – участниц ООН. 

Многие страны при оценке уровня благосостояния нача-
ли учитывать и то, насколько счастливыми чувствуют себя 
жители государства, поскольку невозможно объектив-
но оценить показатели, используя только экономические 
данные. 

Теоретически у нас есть повод для радости: дан-
ные, опубликованные в новом докладе ООН «The World 
Happiness Report», свидетельствуют, что Латвия в создан-
ном ООН рейтинге счастья занимает 53-е место, в нашей 
стране рост уровня счастья был вторым самым стреми-
тельным в мире. В 2015–2017 гг. уровень счастья в Латвии 

по сравнению с 2008–2010 гг. вырос на 1,026 пункта, и это 
второй самый большой рост рейтинга в мире. На первом 
месте по росту рейтинга – африканское государство Того 
(+1,191 очка), на третьем – Болгария (+1,021), на четвер-
том еще одна африканская страна Сьерра-Леоне (+1,006), 
на пятом месте – Сербия (+0,987). Несколько счастливее 
стали и наши соседи, однако результаты здесь скромнее: 
в Литве рост на 0,66, в Эстонии – 0,445 и в России – на 
0,442 очка. 

Латвия в рейтинге среди 156 стран занимает с 5,933 
очка 53-е место. Эстония – на 63-м месте (5,739 очка), 
а Литва – на 50-й позиции с 5,952 очка. Первые места у 
Финляндии (7,632 очка), Норвегии (7,594 очка) и Дании 
(7,555 очка).

Почему ощущение счастья настолько важно? Психологи 
утверждают, что счастливые и удовлетворенные жизнью 
люди живут дольше на 1–5 лет. Для того чтобы выяснить, 
насколько вы счастливы, предлагаем простой тест. 
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Aйварс Лембергс, который в течение многих лет незаконно держит в 
своих руках власть в Вентспилсской городской думе, в статье на пор-
тале Delfi от 14 марта выражает удивление, что в контексте того, что 
он продолжает занимать эту должность, его можно в какой-то мере 
сравнить с отстраненным от должности президентом Банка Латвии 
Илмаром Римшевичем. Факт, что к ним обоим применена одна и та же 
мера пресечения, или запрет на занимаемую должность, Лембергса 
обеспокоил или даже задел. Поэтому проведение параллелей, оцен-
ка надзора за выполнением меры пресечения, сравнение отношения в 
кругах власти к обоим попавшим в немилость следственных органов 
комедиантам – это, по мнению Лембергса, измышления не особенно 
талантливого политикана Кристовскиса, или Цирк оппонентов!

«Несмотря на то что Римшевич не отказался от должности президента Банка Латвии, обосновав свое решение политическим 
давлением, различия между нашими ситуациями все же существенны. Моим политическим оппонентам это не понравится, но, в 
отличие от Римшевича, я не являюсь руководителем отдельно взятого учреждения, находящимся в тепличных условиях и име-
ющим закрепленный в законе статус неприкосновенности и «неснимаемости», назначенным в Сейме. 

Меня уже почти 30 лет в Вентспилсскую городскую думу избирают жители самоуправления, имеющие право голоса, а не узкая 
политическая группа в Сейме.  Несмотря на различного рода преследования, которые развернули против меня политические 
оппоненты и которые уже 12 лет выражаются в бессмысленном уголовном преследовании, за это время уже трижды прошли 
выборы в самоуправления. Во всех этих выборах я получил доверие избирателей, не потеряв также позиции партии в город-
ской думе». 

Айварс Лембергс, «Цирк оппонентов» («Oponentu cirks»), Delfi, 14 марта 2018 года

Цирк 
Лембергса

На самом деле? Пусть каждый сам решит 
это для себя. 

Не приходилось слышать, чтобы 
Римшевич, которого Банк Латвии, реагируя 
на установленный БПБК запрет деятель-
ности, реально отстранил от выполнения 
обязанностей руководителя банка, позволил 
бы себе назвать это цирком Банка Латвии! 
Более того. Кажется, то, что он оказался в 
неловкой ситуации, каковой, несомненно, 
является сравнение с вентспилсским мэром, 
обвиняемым в тяжких финансовых престу-
плениях и конфликте интересов, именно для 
Римшевича могло бы стать неприятной ново-
стью. Особенно потому, что у Римшевича 
есть основания возмущаться, что его ставят 
в один ряд с лицом, которое сейчас подвер-
гается суду, в то время как ему самому даже 
не предъявлено обвинение! 

Независимо от того, кто из упомянутых 
лиц наслаждается большей симпатией и 
благосклонностью общества, здраво рас-
суждающие люди понимают, что Лембергсу 
больше не выгодно отграничиваться от дела 
Римшевича. Слишком завидное у них совпа-
дение. Оба руководителя десятки лет опе-
рировали государственными и обществен-
ными средствами, исчисляемыми миллиар-
дами латов/евро, что одновременно явля-
лось основанием для поклонения им и их 
политического влияния. Обоих сейчас можно 
сравнить в свете отношения к назначен-
ной им мере пресечения и эффективно-
сти надзора за ее выполнением. Кажется, 
это обстоятельство беспокоит Лембергса 
больше всего. А как же. До сих пор суд, а 
также Министерство окружающей среды и 
регионального развития, в ведении которо-
го находится работа самоуправлений, мало 
заботил тот факт, что Лембергс, несмотря 
на запрет, выполняет обязанности руково-
дителя Вентспилсской городской думы! Он 
мог свободно игнорировать установленный 
судом запрет занимать эту должность. Более 
того, он длительно наслаждался тем, что 
так удобно латвийская правоохранительная 
система беззубо шла ему навстречу. Она 
позволяла и позволяет ему полностью сохра-
нять политическое влияние, полностью опре-
делять процессы в Вентспилсе и самоуправ-
лении. Поэтому любые перемены, каждое 
новое принимаемое во внимание дело след-
ственного учреждения для Лембергса неже-
лательны. Они косвенно проливают свет 
на границы его деятельности, ограничения 
и стимулирующие обстоятельства! Именно 
поэтому сравнение дел обоих упомянутых, 
Римшевича и Лембергса, он окрестил абсур-
дом в наивысшей степени. 

И все-таки это не поможет. Лембергс не 

может от Римшевича дистанцироваться. Об 
этом заставляет задуматься статья на Delfi 
от 14 марта, в которой указывается на то, что 
объединяет эти два дела. Римшевич, подоб-
но Лембергсу в Вентспилсской думе, не оста-
вил должности президента Банка Латвии. 
Однако бурную радость от того, что кроме 
него еще одно должностное лицо высокого 
ранга судорожно держится за должностное 
кресло, по мнению Лембергса, уменьшают 
законы. К сожалению, они устроены так, что 
обеспечивают Римшевичу неприкосновен-
ность и невозможность отозвать его с долж-
ности. Это, дескать, значительное преиму-
щество, это тепличные условия для прези-
дента Банка Латвии! 

На самом деле, эта специфическая ого-
ворка в законе – проверка ответственности 
Банка Латвии. Пока он с честью выдержи-
вает эту проверку. Создается впечатление, 
что если бы не было оговорено в законе, 
что президент банка теряет должность лишь 
в случае обвинительного приговора или по 
собственному желанию, то Римшевича снять 
с должности собирался бы не только Сейм, 
это сделало бы само руководство Банка 
Латвии. Об этом свидетельствует проде-
монстрированное отношение к установлен-
ной мере пресечения, к запрету со сторо-
ны БПБК Римшевичу исполнять должност-
ные обязанности. Очевидно, что руковод-
ство Банка Латвии подняло планку предъ-
являемых к мере пресечения требований 
на уровень достаточно высоких стандартов. 
Даже еще до предъявления обвинения банк 
заявил, что Римшевичу запрещено выпол-
нять функции члена совета Европейского 
Центрального банка, что ему запрещен 
доступ к информационным системам и доку-
ментам Банка Латвии, не будет обеспечен 
транспорт, и он не будет получать зарплату. 
Это ответственное отношение. 

Теперь на фоне действий Банка Латвии и 
Римшевича можно оценить действия боль-
шинства Вентспилсской городской думы, 
депутатов партии «Latvijai un Ventspilij» в 
контексте установленного Рижским окруж-
ным судом запрета Лембергсу выполнять 
обязанности руководителя самоуправления. 
Картина следующая. Депутаты, зная, что 
суд установил меру пресечения лицу, обви-
няемому в тяжких финансовых преступле-
ниях и конфликте интересов, зная о бесчис-
ленных деталях сделок обвиняемого, зная, 
что Лембергса судят, на вожделенную долж-
ность назначают именно его, Лембергса! В 
свою очередь, Лембергс это противозакон-
ное предложение должности благосклонно 
принял, зная, что суд запретил ему это… 
Решительно и однозначно. Протест, достой-

ный организованной группировки государ-
ственных должностных лиц! Манифестация, 
направленная против государства! 

Беспокоит ли это высших должностных 
лиц государства, которые это должностное 
лицо из Вентспилса любезно приглашают к 
столу переговоров? Таков был мой вопрос, 
постановку которого Лембергс назвал цир-
ком оппонентов. 

В результате противозаконного захвата 
должности, при имеющемся запрете зани-
мать должность председателя Вентспилсской 
городской думы, Лембергс продолжает 
вызывающе руководить городом. Он пол-
ностью определяет работу Вентспилсского 
Свободного порта, ему обеспечена зарпла-
та в самоуправлении и транспорт, сохранен 
доступ ко всем информационным системам 
и документам самоуправления. Именно его 
указаниям следует с поклоном администра-
ция самоуправления, которая одновременно 
максимально осложняет и ограничивает воз-
можность работать депутатам, находящим-
ся в меньшинстве в Вентспилсской город-
ской думе. В оплачиваемых самоуправле-
нием масс-медиа Лембергс продолжает гло-
рифицировать свою авторитарную власть и 
беспрерывно охаивает государственную и 
судебную власть, систему госуправления, не 
забывая и о своих оппонентах, политических 
противниках. К сожалению, подобное само-
управство наносит вред латвийскому госу-
дарству. Оно дискредитирует установлен-
ные Сатверсме демократические принципы 
управления и правового государства. 

Однако даже в такой благоприятной для 
него ситуации, когда он наслаждается без-
наказанностью и вседозволенностью, когда 
суд беззаботно идет навстречу, не обеспе-
чивая надлежащий контроль за выполне-
нием им же назначенной меры пресечения, 
по мнению Лембергса, именно Римшевич, 
а не Лембергс наслаждается тепличными 
условиями, которые ему обеспечивает Сейм 
как узкая группа политиков. Конечно, это 
двуличие. Ситуаций, когда в здании Сейма 
Лембергсу услужливо шли навстречу, было 
достаточно. 

Это высказывание о Сейме, эту ритори-
ческую фигуру можно оценивать как очеред-
ное критическое высказывание Лембергса о 
недостатках в системе управления латвий-
ской парламентской демократии. Их всегда 

Лембергс умел использовать в собственных 
интересах. В том числе, и «завидные сей-
мовские тепличные условия» Лембергс упо-
требил как противопоставление для укре-
пления «легитимности» своей деятельности 
как руководителя самоуправления. В отли-
чие от президента Банка Латвии, ему уже 
почти 30 лет, дескать, приходится бороться 
за доверие требовательного вентспилсского 
избирателя. Речь идет о той же самой группе 
избирателей Лембергса, которую режиссер 
Виестурс Кайришс назвал трагедией Латвии. 
Действительно, голосуя, они знали, что суд 
предъявил Лембергсу обвинение, что суд 
запретил ему занимать должность председа-
теля самоуправления! 

О судебных ограничениях, о проблемах с 
репутацией Лембергса знают депутаты пар-
тии «Latvijai un Ventspilij» в Вентспилсской 
городской думе. Об этом знает член этой 
партии, министр финансов Дана Рейзниеце-
Озола, премьер-министр Марис Кучинскис, 
президент государства Раймондс Вейонис. 
Об этом знают политики коалиции, состав-
ляющей правительство. Об этом знает вся 
страна. Тем не менее, упомянутые люди 
способны игнорировать запрет латвий-
ского государственного суда, оправдыва-
ясь слабостью следственных учреждений, 
прикрываясь презумпцией невиновности 
Лембергса, от чего страдает репутация госу-
дарства. Однако у тех же самых должност-
ных лиц другое отношение в контексте дела 
Римшевича. Декларируется, что стоит пол-
ностью полагаться на деятельность след-
ственных учреждений, речи о презумпции 
невиновности замещаются неподдельным 
беспокойством о репутации государства. 
Наконец в стране все работает. В режиме 
стресса закрывают банки и счета нерези-
дентов, все ждут предъявления обвинений 
Римшевичу. Однако в Вентспилсе все по-ста-
рому. Жернова времени перемалывает авто-
ритарный, противозаконный режим местного 
масштаба. Настоящий цирк Лембергса! 

К сожалению, цирк Лембергса приносит 
мало радости латвийскому государству и 
обществу, так как причиняет моральный 
ущерб и создает значительные риски безо-
пасности и долгосрочному развитию стра-
ны. Один из известнейших в мире совре-
менных историков Тимоти Снайдер в одной 
из своих последних книг «О тирании» под-
черкнул, что готовность граждан пойти на 
компромисс в отношении тех или иных цен-
ностей или принципов, преждевременная 
покорность является политической трагеди-
ей. Продолжая эту мысль, нужно признать, 
что недостаток государственной воли, чтобы 
добиться достойного и соответствующего 
выполнения меры пресечения влиятельным 
должностным лицам, – это видимая часть 
данной трагедии. 

Депутат оппозиции Вентспилсской 
думы Гиртс Валдис Кристовскис 

Оба руководителя десятки лет оперировали 
государственными и общественными средствами, 
исчисляемыми миллиардами латов/евро, что 
одновременно являлось основанием для поклонения им и 
их политического влияния. Обоих сейчас можно сравнить 
в свете отношения к назначенной им мере пресечения и 
эффективности надзора за ее выполнением.
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Вейонис всё же поздравил 
Путина 
Президент Латвии Раймондс Вейонис 
всё же отправил поздравление прези-
денту России Владимиру Путину по слу-
чаю победы на выборах.  В поздравле-
нии президент Латвии пожелал, чтобы 
работа российского президента способ-
ствовала благосостоянию российского 
народа, а также выразил надежду на 
развитие благожелательных двусторон-
них отношений двух соседних государств 
– России и Латвии. В. Путина поздрави-
ла также и президент Эстонии Керсти 
Кальюлайд, в свою очередь президент 
Литвы Даля Грибаускайте решила не 
поздравлять российского президента с 
избранием его ещё на один срок. 

Запрет на работу с 
компаниями-«пустышками» 
повлияет на небольшую 
часть банков 
Запрет на работу латвийских банков с 
компаниями-«пустышками» повлияет на 
сравнительно небольшую часть секто-
ра латвийских банков, так как пример-
но 90% местных клиентов обслуживают 
четыре самых крупных банка, сообщила 
руководитель Ассоциации коммерческих 
банков Санда Лапиня. По её словам, в 
течение последних полутора лет банки 
в Латвии уже отказались от сотрудниче-
ства с более чем 30 000 клиентов высо-
кого риска. 

Просят улучшение 
нормативных актов, 
регулирующих использование 
дронов 
Комиссия Сейма по обороне, внутрен-
ним делам и предотвращению корруп-
ции повторно обратилась к правитель-
ству с просьбой незамедлительно начать 
разработку закона по улучшению регу-
лирования использования беспилот-
ных летательных аппаратов. Однако во 
время дискуссии на заседании комиссии 
прозвучали сомнения, будет ли новый 
нормативный акт слишком общим, не 
будет ли сделана двойная работа, так 
как Европейский Союз уже почти завер-
шил работу над подготовкой этого доку-
мента – соответствующий нормативный 
акт должен вступить в силу летом, в свою 
очередь правила – до конца года.

Гаврилов продолжит 
руководить Латвийской 
конфедерацией 
работодателей 
На ежегодном собрании членов 
Латвийской конфедерации работодате-
лей президентом Латвийской конфеде-
рации работодателей повторно на три 
года избран Виталий Гаврилов. Гаврилов 
исполняет обязанности президента кон-
федерации с 1996 года, когда впер-
вые был избран руководителем этой 
организации.  

В Латгалии изъят 
внушительный арсенал 
огнестрельного оружия 
1 марта должностные лица Управления 
уголовного розыска Государственной 
полиции, Управления уголовного розы-
ска Государственной пограничной охра-
ны, отдела кинологов Рижского регио-
на в сотрудничестве со специалистами 
Земессардзе по нейтрализации невзор-
вавшихся боеприпасов провели 20 обы-
сков в частных домах и квартирах в 
Даугавпилсе и в Даугавпилсском крае.  
Был изъят значительный арсенал – 12 
пулемётов, 18 единиц длинноствольного 
оружия, 13 единиц огнестрельного ору-
жия, 13 пистолетов, 13 машинных писто-
летов, 3719 единиц различных боепри-
пасов, 188 взрывательных устройств и 
их составных частей, а также 94 суще-
ственные составные части огнестрель-
ного оружия. 

Пасха может быть холоднее, 
чем Рождество 
По прогнозам “Global Forecast System” в 
начале следующей недели Латвию пере-
сечёт циклон и будут осадки, затем при-
дут арктические холодные воздушные 
массы. Пасха может оказаться холоднее, 
чем Рождество в 2017 году, когда темпе-
ратура воздуха достигла  +7 градусов.

В ЛАТВИИ

лет довели до ручки. Когда после Атмоды 
началась приватизация, колхоз согласил-
ся, чтобы я его выкупил за 400 долларов. 
Тогда это были большие деньги», рассказал 
Юрис и добавил, что пришлось даже зани-
мать в долг. 

ОХВАЧЕННЫЙ ЛЮБОВЬЮ
Действительно интересная проза жизни, 

но когда же поговорим о поэтическом, о вре-
мени, когда Юрис в Вентспилсе стал изве-
стен как один из лучших и интересных фото-
графов в прессе и кинодокументалистов, 
владельцем и работником первой и един-
ственной в городе  мобильной фотостудии 
L@J. Юрис минуту молчит, потом продолжа-
ет рассказывать случаи «из жизни».   

«В средней школе я не был пай-мальчи-
ком, в 10 классе сообщил школе и роди-
телям, что учёба мне надоела и я пойду 
работать. Отец в то время был бригадиром 
строителей и сказал: «Хорошо, пусть так, с 
завтрашнего дня начинай работать за бето-
номешалкой, лопатой в неё придётся бро-
сать цемент и гравий». Выдержал четыре 
месяца, вечерами так ненормально болели 
кости и мускулы. Но духом не упал, сооб-
щил, что учиться всё же пойду, но – на тока-
ря. Поступил в профтехучилище в Олайне, 
но до финиша не дотянул. Встретил свою 
теперешнюю жену Зайгу, случилось то, что 
называется сумасшествием первой любви, а 
с точки зрения руководства профтеха – амо-
ральным образом жизни. Меня исключили. 
Спасибо одному мастеру, он уговорил меня 
сдать экзамены позже, и аттестат я всё же 
получил. Поссорился с мамой, перебрал-
ся к Зайге в знаменитый колхоз «Друва» в 
Салдусском районе, начал работать тока-
рем.  Когда снова помирился с мамой, вер-
нулся в Вентспилс, откуда меня забрали 
в армию. Служил в Риге шофёром в элит-
ной части радиоразведки. Там начал инте-
ресоваться фотографированием, хотя пер-
вый широкоформатный фотоаппарат мне 
подарили еще в четырёхлетнем возрасте. 
Офицеры приглашали фотографировать 
их детей в детских садах и на школьных 
выпускных, можно было даже подзарабо-
тать. После армии пришёл на прежнее место 
работы шофёром в строительную организа-
цию.  Потом решил, что хочу ездить на даль-
ние рейсы. Развозил грузы по всей европей-
ской части СССР, иногда это была не работа, 
а борьба за выживание – настолько плохими 
во многих местах были дороги, настолько 
непредвиденными были поломки машины, 
устранять которые приходилось или самому, 
или доверившись «алкашам» в неофициаль-
ных автосервисах», Юрис признают, что со 
временем всё это всё же надоело». 

«ЗДЕСЬ НАДО ЗВАТЬ ПРЕСНИКОВА…» 
«И в те годы я фотографировал для себя 

и на радость друзьям, даже посещал заня-
тия в фотокружке, пока его руководитель не 
спился… Но для чего весь предыдущий рас-
сказ? Скажу патетически, но как оно есть – у 
человека, который только что познакомил-
ся с проявлениями суровой жизненной дей-
ствительности и пестротой взаимоотноше-
ний людей, хватило смелости начать рабо-
тать фотокорреспондентом в местной газете. 
По разным причинам этот этап завершился, 

но, оглянувшись назад, могу сказать – это 
было самое счастливое время в моей жизни.  
В том смысле, что чувствовал себя нужным 
многим людям. Знаю, что люди, сталкиваясь 
с различными несуразностями или с чем-то 
необычным, присутствуя лично на важных 
для них и для города мероприятиях, гово-
рили: “Здесь нужно звать Пресникова, пусть 
сфотографирует!». Это честь для меня, и я 
понимал это в том смысле, что для людей 
важно не только техническое качество фото-
графий, а человеческое и этическое отно-
шение фотографа к происходящему, так 
как объектив его показывает безжалостно», 
Юрис не сомневается, что молодых фотогра-
фов этому учат в высшей школе и теоретиче-
ски они с камерами управляются правильно 
и профессионально. Но срабатывает ли это 
в действительности, если при этом нет жиз-
ненного опыта?  

«Я встречал много вроде бы виденных, 
но незнакомых людей, которые напомина-
ли: “Помнишь, ты меня двадцать лет назад 
фотографировал?», момент щелчка не 
помню, но в памяти осталось – сидели на 
крыльце сельского дома, и он рассказывал, 
что эту родовую собственность вернул после 
ссылки в Сибирь.  Спросил – может быть 
он был там же, где и мой отец? Иногда тре-
буется панорамная фотография, но маши-
нист башенного крана возражает, чтобы я к 
нему поднялся – а если упаду? До тех пор, 
пока… Рассказываю, что на таком работал и 
один раз почти чуть не перевернулся, пыта-
ясь оторвать с земли примёрзшую железобе-
тонную панель.  Подобным образом можно 
найти общий язык со слесарями и токарями, 
пекарями пирожков и танцорами, потому что 
танцевать вальс меня учили с четырёх лет. 
Даже с бандитами времён «дикого капита-
лизма» сидел за одним столом и уважал их 
просьбу-приказ: это ты не снимай, ему это 
не надо. Принимал к сведению, я не судья. 

ПРЫЖОК В ОПРЕДЕЛЕННУЮ 
НЕИЗВЕСТНОСТЬ 

Я благодарен судьбе и своему характе-
ру, что постоянные поиски новых впечатле-
ний и возможностей привели меня в редак-
цию тогдашней “Советской Венты». Получив 
приглашение, явился на собеседование в 
фуфайке прямо с работы и был приятно 

удивлён, что редактор Эдите Мелнгалве не 
встречает людей «по одёжке». Мне нра-
вятся перемены, было несложно вжиться 
в незнакомый коллектив, но это был пры-
жок в абсолютно новое качество отношений.  
Это выражалось прежде всего в уважитель-
ном отношении к коллегам и в неменьшей 
степени – к читателям газеты. Главное, что 
это не было наигранным, а действительно 
– от всего сердца. Могу только удивляться, 
с какой доброжелательностью тайны про-
фессии и круг возможной клиентуры открыл 
для меня ветеран редакции и гуру фотогра-
фирования Теодор Ронис и о каких только 
нюансах в работе крестьян не рассказывал 
заведующий сельскохозяйственным отделом 
(тоже фотограф) Янис Тейбе. Допускаю, что 
в некоторых редакциях и среди журнали-
стов существует конкуренция, и не всегда 
честная. Мне посчастливилось её не испы-
тать. Авторитарность руководства видеть 
всё же пришлось, в творческом коллективе 
это выглядит очень неприятно.  

Фотографы обычно создают архив, в кото-
рых можно найти кадры, которые при извест-
ных обстоятельствах могут быть использо-
ваны как компромат и с помощью которых 
можно хорошо заработать. Юрис подтвердил, 
что архив фотоматериалов у него огромный и 
разнообразный. Но использовать его в свое-
корыстных и злонамеренных целях?  

«Нет, никогда, это был бы плевок в сто-
рону кодекса чести семьи Пресниковых!». 
Еще категоричнее он возражает против пове-
дения папарацци и сам такие методы не 
использует из принципа: “Нет, пусть хоть 
миллион обещают!».  

В профессиональной деятельности Юрис 
сейчас на время взял паузу, думает орга-
низовать очередную выставку своих фото-
графических работ, возможно, привести в 
порядок архив. Радостно от того, что к этому 
интерес проявляет дочь Кристине, ей нра-
вится и хорошо получается фотографиро-
вать, значит, в случае необходимости, будет 
кому передать и знания, и аппаратуру. Сын 
Гиртс в какой-то мере продолжает работу 
деда на железной дороге, а внуки Ралфс, 
Элизабете и Линда ещё только ждут, когда 
детство перейдёт в юность, чтобы можно 
было реализовать уже пускающие ростки 
таланты. 

Когда-то на работе на Рыночной площади в Вентспилсе.

День рождения младшей внучки Элизабеты семьи Юриса. Автощелчок.
Фотообъектив Юриса запечатлел и визит 
президента США Билла Клинтона в Ригу.

Хронист Вентспилса с добавленной 
стоимостью
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Отдадут дань памяти
жертвам депортаций 
1949 года
25 марта в 15:00 в Вентспилсе, в саду Тилта 
пройдут мероприятия в память о жертвах 
коммунистического геноцида. Участие в нем 
примут представители Объединения поли-
тически репрессированных Вентспилсского 
края, 46-го пехотного батальона 
Земессардзе, Вентспилсской городской 
думы, Культурного центра Вентспилсской 
городской думы, а также вентспилсский сме-
шанный хор «Kaiva».

На морском побережье – 
тюлени
На морском побережье в Вентспилсе в 
последнее время можно наблюдать нео-
бычайно много детенышей тюленей – 
бельков, что является редким явлением. 
Вентспилчане активно делятся впечатлени-
ями в социальных сетях, во время прогулки 
вдоль моря как на пляже Голубого флага, 
так и в Сталдзене наблюдая этих животных. 
При помощи биноклей бельков можно раз-
глядеть на льдинах в море, а также увидеть 
у самого берега.

«Шляпа Лембергса» завершает 
зимний сезон 
«Шляпа Лембергса» закрыта для посетите-
лей до следующего зимнего сезона. В свою 
очередь, начиная с мая, услуги летнего 
сезона вновь предложит «Парк приключе-
ний». Лыжная гора в этом году с неболь-
шим перерывом была доступна для посе-
тителей с 16 января и в этом сезоне рабо-
тала 44 дня, обслужив около 9000 плат-
ных посетителей и приняв более 25 000 
человек. 

В Детском городке настелят 
резиновое покрытие 
за 0,36 млн евро 
В этом году в Детском городке будет насте-
лено резиновое покрытие, абсорбиру-
ющее удары. На эти цели, по решению 
Вентспилсской думы, будет израсходовано 
359 400 евро. Работы по благоустройству 
планируется завершить к июню. Площадь 
нового покрытия составит 1662 квадрат-
ных метра. 

Цены на квартиры 
в Вентспилсе неизменны
Цены на квартиры в серийных домах в цен-
тральных районах Вентспилса в прошлом 
году остались на прежнем уровне – от 400 
до 600 евро за квадратный метр, говорит-
ся в обзоре рынка жилья за 2017 год, под-
готовленном компанией недвижимого иму-
щества Latio. Квартиры в отличном техни-
ческом состоянии продаются по цене до 
800 евро за квадратный метр. Самыми вос-
требованными являются двух- и трехком-
натные квартиры в хорошем и отличном 
состоянии, однако предложение ограниче-
но. Существует также интерес к неотремон-
тированным и нежилым квартирам с нача-
тым ремонтом. 

Не могут найти арендатора 
для ресторана в Замке 
Ливонского ордена 
Вентспилсский музей объявил очеред-
ной конкурс с целью найти арендатора 
для ведения хозяйственной деятельности 
в ресторане, который находится в Замке 
Ливонского ордена, свидетельствует объ-
явление на портале самоуправления. 
Помещение находится в подвальном поме-
щении замка, его общая площадь состав-
ляет 124,6 квадратных метра. Начальная 
цена за квадратный метр общей площади 
составляет 3,50 eвро и налог на добавлен-
ную стоимость. Заявки можно подавать в 
Центр образования Вентспилсского музея 
в Замке Ливонского ордена до 9:00 часов 3 
апреля. Они будут рассмотрены на заседа-
нии комиссии в тот же день.

В ВЕНТСПИЛСЕ

Жители могут добровольно подать в Службу государственных доходов (СГД) годовую декларацию о доходах за 2017 год и претендовать 
на возмещение переплаченного налога. В 2018 году можно подавать документы на возврат налога за 2017, 2016 и 2015 годы.

П роект электрификации Латвийской 
железной дороги не только не при-
несет ожидаемой экономической 
отдачи, но за него еще, возмож-
но, придется платить нам, нашим 

детям и внукам. Подобно другим инвести-
ционным проектам, и в основе этого лежит 
желание и возможность тех, кто будет его 
использовать, оплатить средства, вложенные 
в проект. К сожалению, уже сейчас можно 
прогнозировать, что стоимость инфраструкту-
ры Латвийской железной дороги, которая уже 
является самой дорогой в Европе, в резуль-
тате проекта электрификации железной доро-
ги только возрастет. Однако необоснован-
ная дороговизна никогда не способствовала 
конкуренции. 

Представим себе магазин, в котором цены 
на товары взвинчены так, что покупатели уже 
не могут их приобрести. Руководству мага-
зина понятно, что цены повышать нельзя, 
а денег хочется. И тогда вводится плата за 
использование дверей, пребывание в поме-
щении магазина, тепло и др. Будет ли в 
такой лавке много покупателей?! Не будет! 
В подобной ситуации может оказаться и лат-
вийская транзитная отрасль. 

Защитники проекта утверждают, что, дви-
гаясь к электрификации, мы демонстриру-
ем всем, что находимся и останемся в тран-
зитном бизнесе, в противном случае сосе-
ди-литовцы и другие конкуренты лишь будут 
радостно потирать руки. К сожалению, в 
реальности радость у конкурентов вызовет 
как раз реализация этого проекта, так как 
вместе с электрификацией железной доро-
ги латвийская транзитная отрасль может 
забыть о предложении конкурентоспособной 
цены. К тому же, в последнее время наблю-
дается и ожидается в будущем снижение гру-
зооборота, что превратит данный проект в 
экономическую катастрофу. 

В исследовании, проведенном еще в 2012 
году, однозначно сказано, что электрифи-
кация допустима лишь в том случае, если 
объем грузов, перевозимых по нашим желез-

Можно подать документы на 
возмещение переплаченного налога

По информации СГД, налого-
плательщик имеет право 
подать декларацию и 
получить из госбюджета 
возврат переплаченного 

налога, если в течение таксационного года 
не был применен весь годовой необлагаемый 
минимум, определенный в ст. 12 закона «О 
подоходном налоге с населения», или если 
объем общих доходов, полученных в таксаци-
онном году, менее 13 200 eвро; в случае пода-
чи годовой декларации о доходах применяется 
дифференцированный годовой необлагаемый 
минимум от 720 до 1380 евро, в зависимости 
от размера общих доходов. Переплаченный 
налог также можно вернуть, если не были при-
менены все установленные в ст. 13 льготы 
за иждивенцев или дополнительные льготы 
инвалидам и политически репрессированным 
лицам или участникам движения националь-
ного сопротивления. 

Получить возмещение переплаченного 
налога за оправданные расходы могут те, 
кто платил подоходный налог с населения 
(ПНН) в размере 23%, безработные, кото-
рые желают получить возврат переплачен-
ного налога за период, когда они платили 
ПНН, лица, длительно получающие посо-
бие по болезни, и пенсионеры, пенсия кото-
рых больше необлагаемого минимума – 235 
eвро.

В годовую декларацию можно включать 
не только свои оправданные расходы, но 
и оправданные расходы членов семьи – 
детей, родителей, бабушек и дедушек, а 

также супругов. К декларации нужно прило-
жить соответствующие документы об опла-
те, например, чеки, квитанции, платежные 
поручительства, выписки со счета, которые 
подтверждают оплату полученных услуг и в 
которых указано ваше или члена семьи имя, 
фамилия, персональный код, вид получен-
ных услуг, номер документа, дата и регистра-
ционный номер организации, выдавшей чек. 

Оправданные расходы, за которые 
предусмотрено возмещение переплачен-
ного ПНН: 

● образование;
● детские кружки по интересам (начиная 

с 2016 года);
● медицинские услуги; 
● страхование здоровья и жизни; 
● пожертвования, в том числе, и для поли-

тической партии; 
● платежи в частные пенсионные фонды и 

страховые премии; 
● необлагаемый минимум. 
Необлагаемый минимум – это льгота по 

подоходному налогу с населения, которую 
каждый месяц применяет работодатель. 

За образование и медицинские услуги 
можно подать документы, свидетельствую-
щие о расходах, на сумму до 215 eвро само-
му налогоплательщику и на такую же сумму 
для каждого члена его семьи (если он декла-
рирует оправданные расходы близких), полу-
чив возврат 23% от этой суммы. 

Вернуть налог за образование можно, 
если оно получено в учреждении образо-

вания, аккредитованном на территории 
Латвии или Европейского Союза. За обра-
зование ребенка по интересам – если ребе-
нок посещал учреждение, лицензированное 
самоуправлением. 

На плановые операции и стоматологию 
(включая протезирование), изготовление и 
приобретение эндопротезов и других про-
тезов, получение яйцеклеток путем пункции 
можно вернуть переплату налога в разме-
ре 23%. 

За пожертвования, взносы в частные пен-
сионные фонды и страхование жизни с нако-
плением можно вернуть сумму, которая не 
превышает 20% от налогооблагаемых дохо-
дов. Как для 3-го пенсионного уровня, так 
и для страхования жизни с накоплением 
оправданные расходы не могут превышать 
10% от годовой зарплаты. 

Возмещение переплаты налога можно 
получить только в том случае, если нет 
долгов по налогам. Если долг имеется, то 
придется его вернуть. Рассчитанную сумму 
переплаты налога СГД в течение трех меся-
цев с момента подачи декларации перечис-
лит на счет, указанный лицом, подавшим 
декларацию. 

Декларацию можно подать лично в одном 
из отделений СГД или в одном из объе-
диненных центров обслуживания клиентов 
государства и самоуправления, взяв с собой 
документ, удостоверяющий личность, и соот-
ветствующие платежные документы, а также 
электронно – заполнив заявление в Системе 
электронного декларирования. 

Хотите больше платить 
за электричество? Давайте 
электрифицировать железную дорогу!

Линардс Гулбис,
руководитель отдела организации  
движения поездов
AО «Baltijas ekspresis»

нодорожным путям, не снизится. В пери-
од подготовки исследования – как в 2011-м, 
так и в 2012 году объем груза составлял 60 
млн тонн. А в прошлом году было переве-
зено всего 40 млн тонн груза, значит, самое 
главное условие уже не выполняется, и это 
означает, что задуманную электрификацию 
нужно оценить очень критически и отло-
жить. Другое исследование 2011 года пред-
упреждает, что «польза от электрифициро-
ванной сети может быть получена лишь в 
том случае, если электрическая тяга будет 
использоваться на протяжении всех элек-
трифицированных коридоров. Если пере-
возчикам разрешено предоставлять услуги 
грузового транспорта с использованием сети 
Латвийской железной дороги и они исполь-
зуют дизельную тягу вместо электрической, 
то вложенный капитал может не окупить-
ся». Учитывая, что будет электрифицирован 
только железнодорожный участок до Риги, 
проект уже по одной этой причине обречен 
на неудачу. Это один из факторов, но далеко 
не единственный. 

Как указывают авторы упомянутого иссле-
дования, один из самых важных аспектов – 
это изменение цены на дизельное топливо 
по отношению к изменению цены на электри-
чество. «Если темп роста цены на электриче-
ство постоянно превышает темп роста цены 
на дизельное топливо, то финансовое дол-
госрочное развитие проекта находится под 
угрозой». И здесь я хочу напомнить самый 
громкий скандал последнего времени, свя-
занный с компонентом обязательной закуп-
ки электроэнергии (КОЗ). Только в 2016 году 
платеж КОЗ достиг 237 млн евро! Эти мил-
лионы через свои платежи за электричество 
заплатил каждый житель и предприниматель 
Латвии. Есть обоснованное беспокойство, 
что после реализации проекта электрифи-
кации железной дороги каждому домашне-
му хозяйству и предпринимателю придется 
за электроэнергию платить больше. Однако 
в Латвии средняя цена на электричество 
(16,2 eвро/кВт/ч) уже сейчас больше, чем 

в Эстонии (12,4 eвро) и Литве (11,7 eвро). 
О каком повышении конкурентоспособно-
сти при помощи электрификации железной 
дороги по отношению к соседям в таком слу-
чае можно говорить? 

Поскольку решение об электрификации 
железной дороги продиктовано не хозяй-
ственной необходимостью, а политическими 
амбициями, ни один из упомянутых рисков 
не учитывался. Более того, огромное и нео-
боснованное бремя ложится на плечи гру-
зоперевозчиков. Так как часть железно-
дорожной сети будет электрифицирована 
на средства фондов ЕС, а замена дизель-
ных локомотивов на локомотивы с элек-
трической тягой добровольно-принудитель-
но будет возложена на предпринимателей. 
Посчитаем: если, скажем, дизельный локо-
мотив Siemens стоит приблизительно пять 
миллионов евро, то электролокомотив обой-
дется, по меньшей мере, в восемь миллио-
нов евро. Предприниматель должен будет 
создать новый локомотивный парк, новую 
ремонтную базу для него, обучить машини-
стов, к тому же, необходимы будут два локо-
мотивных парка – до Риги грузы будут везти 
при помощи электрической тяги, а даль-
ше, в направлении Вентспилса – их пове-
зет дизельный локомотив. Экономическую 
выгоду для народного хозяйства здесь могут 
усмотреть только политически ангажирован-
ные эксперты. Жителям Латвии этот проект 
пользы не принесет. 
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НЕ ДЕРЖАЛИ НА ПОВОДКЕ ПОСЛУШАНИЯ 
Юрис понемногу приближается к тому возрасту, который 

принято обозначать словом «достойный». Ко многим это 
слово можно применить только как обозначение солидно-
го числа лет в биографии. Юрис его заслужил, безусловно, 
достойными делами, которые характеризуют его на протя-
жении всей жизни.  Когда его спрашивают о них, он прежде 
всего предлагает посмотреть на жизнь своих родителей, так 
как именно в ней он видит пример того, как при любых обсто-
ятельствах сохранить главные человеческие ценности, кото-
рых они придерживались и учили этому своих детей.  При 
том что сами отнюдь не были святыми и сына не держали на 
коротком поводке послушания.  

 Юрису не чужда сентиментальность, но о родителях о ста-
рается цветисто не говорить: 

«Они, каждый в своё время, и на своём месте были людь-
ми с оборотами.  И как бы судьба их не кидала, всегда пада-
ли на ноги. Когда и у меня, в основном из-за юношеской дуро-
сти, приключился в жизни неожиданный кувырок, вспомнил 
их рассказы о жизни в тюрьме и в Сибири. Йохайды, если они 
смогли выдержать давление двух оккупационных властей, то 
разве я в мирное время поддамся жизненным невзгодам?», 
этот вопрос Юрис задаёт риторически, так как уже давно сде-
лал выбор в пользу деятельного оптимизма.  

ПРЕСНИКОВ ИЛИ 
ПРЕСНИКОФФ? 

Отец Юриса 
Вильгельм прожил 
долгую жизнь, порой 
тяжёлую, иногда 
пёструю и интересную, 
и покинул это мир в воз-
расте 96 лет. О многом 
увиденном и пережи-
том он успел рассказать 
сыну Юрису и дочери 
Байбе. Не выяснен-
ным в биографии семьи 
осталось то, каким 
образом родители отца 

Хронист 
Вентспилса 
с добавленной 
стоимостью
Если вы спросите у вентспилчанина в зрелом 
возрасте, знает ли он Юриса Пресникова, то 
этот человек может даже обидеться – ну кто же 
в Вентспилсе или в крае его не знает? Тысячи 
людей в том или ином роде общались с ним 
лично, десяткам тысяч он знаком с 1989 года по 
иллюстрированным материалам в местной или 
центральной прессе и на новостных порталах, 
где рядом с фамилией автора написано: фото 
– Юрис Пресников. Люди более пожилого 
возраста скорее всего добавят, что знали ещё 
отца Юриса Вильгельма и мать Милду, очень 
колоритных людей, хорошо известных не только 
в том месте, где они жили – в Остгалсе, но и 
в свое время в крае и даже в Риге.  У более 
молодых людей упоминание этого имени 
вызовет в памяти выпускные в детском саду 
или в школе, свадьбы или другие семейные 
праздники, которые на фотографиях увековечил 
именно Юрис. Меньше будет тех, кто знал его 
в то время, когда он еще «не сросся» с фото и 
видеокамерой.  Но именно с того периода жизни 
через унаследованную от родителей жизненную 
мудрость с помощью фотообъектива передаётся 
людям человечность, зоркость и свет.

оказались в Пыталовском округе, в западной части бывшей 
Российской империи, который после Первой мировой войны 
как Яунлагтале (позднее Абрене) стал территорией Латвии.  

Не хочется думать, что отец этим не интересовался и 
ничего не знал.  Скорее всего, что после принудительно про-
ведённых в ссылке в Сибири лет не хотел даже ненароком 
обратить внимание репрессивных советских учреждений 
на то, что перед вроде как русской фамилией “Пресников» 
стоит данное в 1913 году имя Вильгельм. Такое же, как у 
германского кайзера, который во время Первой мировой 
войны был врагом России», улыбается Юрис, потому что не 
является приверженцем теории заговоров.  Однако допу-
скает, что отец хорошо помнил рассказы о том, что позднее 
латыши в Советском Союзе обвинялись в шпионаже в поль-
зу иностранных государств и в 1937 году тысячами были 
уничтожены. 

«Из истории известна логика чека – может быть такой 
Вильгельм просто хочет прикрыться русской фамилией 
Пресников, а в действительности глубоко зафильтрован-
ный иностранный агент Пресникофф? И у его сестры-близ-
неца имя Эрна, а младшего брата звали Янис Валфридс.  
Подозрительно, необходимо копнуть поглубже», для поко-
ления Юриса такие предположения казались достаточно 
абсурдными, но у родителей в этом плане, возможно, был 
совсем иной и гораздо более горький опыт.  

В то же время Юрис выражает удивление по поводу того, 
насколько всё же упрямо смелыми должны были быть роди-
тели его родителей, чтобы родившимся в царское время в 
сильной русской среде детям дать такие непростые имена. 
В семье Юриса после смерти родителей об этом говорилось 
неоднократно, и всё это заставляло думать, что их далёкие 
предки скорее всего были латышами, выросшими в немец-
кой культурной среде, которые покинули родину и пере-
брались на восток в поисках свободной земли, там пустили 
корни, но сохранили свою идентичность.  Юрис не скрывает, 
что очень хотел бы это выяснить.  Если не сам, то, возмож-
но, детям и внукам это будет по силам. Ведь интересно же.  

ОПАСНОЕ ПОХМЕЛЬЕ 
Как бы то ни было, но Вильгельм из Абрене, где в своё 

время находился важный для империи железнодорожный 
узел Пыталово, тоже решил связать свою жизнь с железной 
дорогой. Он окончил специальное училище в Риге и понем-
ногу дослужился до должности начальника железнодорож-
ной станции «Гулбене».   

Логичное дальнейшее продолжение развития карьеры 
прервала Вторая мировая война, хотя ни одни, ни другие 
оккупанты железнодорожников в армию не брали. В немец-
кое время через Гулбене шли военные и продовольственные 
грузы, которыми снабжалась заблокировавшая Ленинград 
гитлеровская армия.  Когда наступления немцев переста-
ли быть успешными и они начали отступать, Вильгельму 
было ясно – советская власть его скорее всего захочет 
наказать за сотрудничество с врагами, хотя избежать этого 
было невозможно. Поэтому нужно попытаться спасаться 
на Западе. Добравшись до Вентспилса, он договорился о 
месте на судне, которое на следующий день отправляется в 
Германию. Но потом он встретил друга, от радости и горя они 
опустошили бутылку крепкого алкоголя и… проснулись толь-
ко тогда, когда судно уже было далеко в море.  Ну что? Он 
нашёл скромную работу на Вентспилсской железнодорожной 
станции, но благодаря «стукачу» его предыдущая должность 
стала известна чека. Арест, Рижская центральная тюрьма, 
затем пожизненная высылка в Сибирь без права возвраще-
ния в Латвию.   

К ЛЮБИМОЙ В СИБИРЬ 
«Из рассказов отца понял, что в заключении от больших 

несчастий его спасли собственная сила воли и руки. В тюрь-
ме он попросился на работу по изготовлению бочек, быстро 

освоил ретро-профессию и скоро был назначен начальником 
цеха. Его брат лесник Янис Валфридс из той же самой тюрь-
мы увезён в Сибирь и там пропал, а Вильгельма оставили 
как незаменимого на всех работах. После окончания след-
ствия приговорён к высылке в тайгу, где быстро стал брига-
диром на участке лесоразработок.  Однако самое главное в 
этом рассказе Юрис приберёг на конец: “Отцу для выпол-
нения различных работ было разрешено передвигаться по 
центральной тюрьме довольно свободно, в том числе и в 
женской зоне.  Однажды в коридоре он увидел вентспилчан-
ку Милду, которая была арестована за спекуляцию рыбой. 
Молодость есть молодость – оказалось, что он встретил 
свою будущую жену и мою мать. Но это всё сбылось гораздо 
позднее», Юрис по-прежнему рад, что при таких печальных 
обстоятельствах случилось именно так. 

У Милды в то время уже была семья, однако муж пропал 
в буре войны, и ей пришлось содержать и больного отца, и 
малолетнего сына. Она родилась в Остгалсе и уже в немец-
кое время начала скупать у местных рыбаков рыбу и даже 
вагонами возить её в Ригу. «Крышу» за соответствующее 
вознаграждение обеспечили тамошние жандармы, сопрово-
ждая товар до рынка. В советское время для транспортиров-
ки рыбы можно было договориться только с водителем грузо-
вика, ну а потом точку этому «бизнесу» поставила жалоба из 
зависти.  Как единственную кормилицу больного человека и 
малолетнего ребёнка Милду из тюрьмы через какое-то время 
выпустили, но вскоре она уже собиралась в дорогу в Сибирь, 
где в ссылке в тюрьме находился Вильгельм, с которым 
она там и познакомилась.   В Сибирь отправилась на всю 
оставшуюся жизнь, ведь никто не мог предположить скорую 
смерть Иосифа Сталина, после которой последовала амни-
стия.  Там они и поженились, отец построил дом, мать завела 
хозяйство. Однако вскоре они поняли, что скоро станут роди-
телями (на свет появится Юрис), и мать с отцом решили, что 
ребёнок должен жить на родине предков. Дом в Сибири про-
дали, Юрис родился через два месяца после возвращения в 
Латвию, а через четыре года родилась сестра Байба.  

БЮРОКРАТЫ ВЫГНАЛИ 
ИЗ ТОЛЬКО ЧТО ПОСТРОЕННОГО ДОМА 

Первые воспоминания из детства у Юриса связаны с жиз-
нью в тесноте и полуголодными в доме родителей матери, 
так как найти нормальную работу приехавшим из ссылки 
было тяжело.  Однако оборотистому Вильгельму это уда-
лось, и не только.  Мама Милды предложила семье зятя 
половину довольно большого земельного участка, на кото-
ром был её дом, чтобы молодые построили свой. 

«Я тогда еще в школу не ходил и во время строительных 
работ мешался у взрослых под ногами. Что-то из рассказов 
помню, позднее это многократно как легенда рассказывалось 
в семье и в Остгалсе, поэтому и запомнилось. Случилось по 
тем временам чудо: Пресников поднял дом в течение года, 
частично в прямом смысле слова крыша была смонтирова-
на на земле и затем в готовом виде закреплена над стенами. 
Не знаю, где отец этому научился, но конструкции выдержа-
ли даже несколько ураганов.  Несмотря на то, что зарплата 
мастеру платилась, как это тогда было принято, «в жидкой 
валюте» и там же, на строительных лесах тратилась…     

«Советская бюрократия оказалась сильнее циклона.  Мы 
уже перебрались в дом, когда во время какой-то провер-
ки обнаружилось, что фактическая площадь дома на семь 
метров квадратных больше, чем предусмотрено проектом 
и позволяют нормативы.  К тому же нет доказательств, где 
куплена часть стройматериалов по цене 28 рублей.  Этого 
было достаточно, чтобы отца снова отвезти в Центральную 
тюрьму, из которой его выпустили только после того, когда 
он пообещал дом продать. Его приобрёл Ленинградский 
рыболовецкий колхоз, который в то время базировался в 
Вентспилсе, там оборудовали общежитие и за несколько 

Небольшая передышка перед следующей съёмкой.

Мама Юриса Милда в день 
конфирмации в Вентспилсе.

Отец Юриса Вильгельм 
в железнодорожном 
училище в Риге.
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У же с прошлой пятницы – 16 марта – числа «календарных бес-
порядков» в масс-медиа не утихают жаркие дискуссии. В них 
уже какой год, и хочется сказать – сколько десятилетий, нет 

ничего нового. С одной стороны (радикальной) те, которые считают, 
что “русских нужно за Зилупе в восточном направлении», а с другой 
стороны – те, для которых «все латыши по сути – фашисты». По сере-
дине «толпятся» все остальные: просто «с точкой зрения», апологеты 
псевдообъективизма, пассивные наблюдатели за политикой и другие, 
кто хочет свои озарения в большей или меньшей степени сделать 
достоянием других в дискуссионной сутолоке. 

Думается, что больше нет никакой необходимости пытаться про-
должать эту по сути абсолютно беспочвенную дискуссию в том 
направлении, чтобы доказать хоть какую-либо объективную правду 
о событиях прошлого и настоящего 16 марта. Потому что такой про-
сто нет.  Единственно, у каждого есть своя правда. И у каждого свои 
аргументы, которые, по правде говоря, без ора в действительности 
опровергнуть трудно.  Своя правда будет и у тех, кто считает 16 марта 
настоящим днём памяти латышских воинов, и у тех, кто каким-либо 
образом всех, кто отмечает этот день, и всех воинов латышского леги-
она, связывает с «холуями» немецких нацистов.   Так как все мы и 
каждый из нас живём в своём «информационном пузыре», в котором 
стараемся найти те точки зрения, которые в большей или меньшей 
степени совпадают с нашими собственными мыслями.  Именно под-
нятие этих дискуссий в средствах массовой информации и в социаль-
ных сетях на актуальной повестке дня, в которых нет истины, в кото-
рых один другого просто не слышит и в которых один другого вообще 
не может убедить с помощью хоть каких-то логических аргументов, и 
рождает феномен 16 марта – настоящую «болезнь легионеров».  

«Болезнь легионеров», которой мы переболеваем каждый год с 
удивительной регулярностью, – это один из тех недугов, который с 
годами не становится слабее.  Против него у нас иммунитет как-то не 
вырабатывается в отличие, например, от «вопроса с мешками ЧК», 
который с каждым годом становится всё менее значимым меропри-
ятием для всё большей части общества. Можно понять актуализа-
цию темы Дня легионеров среди радикалов с обеих концов и пред-
ставляющих их политиков: из плодовитой «чашки Петри» разжигания 
взаимной ненависти хорошо кормятся соответственно настроенные 
пособники, а в годы выборов – и избиратели. Можно понять масс-ме-
диа соседних государств, для которых празднование Дня легионеров 
и шествие легионеров в центре нашей столицы является лакомыми 
куском, чтобы еще и ещё раз указать на «процветающий фашизм» на 
западном берегу Зилупе. 

Однако нельзя понять нервозное отношение к 16 марта так называ-
емой “официальной Риги». И в большей степени именно оно и вызва-
ло «болезнь легионеров».  Создало весь этот ажиотаж и неясность, на 
основе которых достаточно щедро льётся вода на мельницу и радика-
лов, и, конечно, на всех, кто раскачивает эту лодку.  Историки уже давно 
доказали и показали, что латышские легионы с международно признан-
ной преступной организацией СС связаны только названием, а по прав-
де были только обычными рядовыми фронтовиками, которые воевали 
на стороне немцев. Не вешали и жгли в концентрационных лагерях, 
не стреляли в Румбуле или пытали в подвалах гестапо. И именно это 
и есть та простая правда, которую стоило бы поставить в центре иде-
ологии любой официальной власти. У легионеров, их близких, членов 
семей, единомышленников и обычных граждан есть все права отпра-
виться в памятное шествие, помолиться или каким-то иным образом 
миролюбиво вспомнить павших и чествовать ещё живых.  Как и у тех, 
кто отмечает 9 мая вместо принятого в Европе 8 мая, так как день побе-
ды 9 мая отнюдь не является для Латвии днём победы как для госу-
дарства. К тому же право праздновать относится не только к «средне-
му латышу», рядовому гражданину, а к каждому, у кого есть желание 
вспомнить – и к министру, и к депутату, и к мэру города.  Поэтому в своё 
время преувеличенная риторика государственных мужей и представи-
тельниц слабого пола по поводу запрета участвовать в шествии, напри-
мер, членам Кабинета министров, была настоящей канистрой с бензи-
ном для в то время уже чуть пылающих страстей.   

Каков вообще результат неумелого участие в обсуждении 16 марта 
«официальной Риги»? Они добились только того, что появились всё 
новые причины для очередных жарких дискуссий в масс-медиа и 
появления новой волны взаимной ненависти в определенной части 
общества.  “Ах так, значит и вы признаёте, что они нацисты и стре-
лявшие в евреев», говорили одни.  “Ах так, значит вот оно какое пре-
дательское отношение нашего правительства к тем, кто боролся с 
восточными колонизаторами», декларируют другие. Неужели дей-
ствительно не было проще позволить людям вспомнить и тех, и этих, 
кто дороги и достойны памяти? И 16 марта, и 9 мая.  И у памятника 
Свободы, и в Парке победы в Пардаугаве в Риге. Просто и понятно.  
И “рядовым гражданам», и министрам.  И в Риге, и в Вентспилсе, и в 
Бауске. 

Искренне ваша «Ventspilnieks.lv»

Болезнь легионеров
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Спасаясь от пожара в Вентспилсе, на улице Звайгжню, из окна на третьем этаже утром 19 
марта выпрыгнула 25-летняя женщина со своей двухгодовалой девочкой. Обе доставлены в 
больницу. 

Спасаясь от пожара, мать с маленьким 
ребёнком выпрыгнула из окна третьего этажа

П олученные женщиной травмы тяжёлые, 
но состояние стабильное – в отделение 
реанимации она не помещена. У девочки 
тяжёлых травм нет, и она помещена в пала-
ту обсервации для наблюдения за состо-

янием здоровья, проинформировала специалист по 
общественным отношениям Северо-Курземской регио-
нальной больницы Виола Гринвалде. Более подробную 
информацию о полученных пострадавшими травмах 
больница не предоставила. 

Мать с ребёнком выпрыгнула из окна ещё до прибы-
тия спасателей, а два человека из задымленного дома 
были эвакуированы. 

Пожар возник из-за того, что в квартире на треть-

ем этаже горела кровать на площади три квадрат-
ных метра. По словам представителя ГПСС Инты 
Палкавниеце, возможной причиной возникновения 
пожара могло быть короткое замыкание.  Точные при-
чины установит полиция. Государственная полиция 
проинформировала, что причины ещё выясняются, но 
подозрений в злоумышленном поджоге нет.  

Подобный несчастный случай в Вентспилсе произо-
шёл три года назад, когда, спасаясь от пламени, муж-
чина выпрыгнул из окна квартиры на втором этаже в 
многоквартирном доме на улице Саулес. И тогда муж-
чина выпрыгнул ещё до прибытия спасателей, полу-
чил травмы и был передан медикам для оказания 
помощи. 

Адвокаты прези-
дента Банка Латвии 
Илмара Римшевича, 
п о д о з р е в а е м о -
го во взяточниче-
стве, обратились в 
суд Европейского 
Союза с жалобой об 
ограничении долж-
ностных полно-
мочий президента 
банка.

Римшевич подал на Латвию 
в Европейский суд

но я не представляю, как задержанный по очень 
серьезным обвинениям руководитель банка может 
продолжать работать». Президент страны Раймондс 
Вейонис также подчеркнул, что И. Римшевич должен 
покинуть свою должность. В свою очередь, сам И. 
Римшевич все обвинения во взяточничестве отвергает 
и покидать должность отказывается. 

Шеф БПБК Екабс Страуме заявил, что дело о воз-
можном взяточничестве президента Банка Латвии 
не развалится. По словам Страуме, БПБК, понимая, 
каким будет резонанс этого дела и какой пост зани-
мает вовлеченное в него должностное лицо, взвесило 
все возможные варианты, способы получения доказа-
тельств и так далее. Как отметил руководитель БПБК, 
для сбора доказательств и передачи дела для начала 
уголовного преследования потребуются месяцы, а не 
годы. В последнем с ним солидарен и генеральный 
прокурор Эрик Калнмейерс. «Если потребуются каки-
е-либо дополнительные действия или ресурсы, то им 
будет дан зеленый свет, однако сейчас нет оснований 
считать, что дело затянется на годы», – сказал гене-
ральный прокурор. 

Президент Банка Латвии подозревается по ч. 4 
ст. 320 Уголовного закона о требовании и принятии 
взятки в крупном размере – не менее 100 000 евро. 
Возможно, требование взятки поступило в адрес лик-
видируемого «Trasta komercbanka». 

Жалоба мотивиро-
вана нарушениями 
договора ЕС и зако-
на «О банке Латвии», 
так как руководите-
ли центральных бан-
ков стран ЕС, в том 
числе Латвии, обла-
дают закрепленными 
на юридическом уров-
не гарантиями долж-
ностной независимо-
сти. Руководителей 
национальных центробанков можно смещать с должно-
сти лишь в определенных случаях, например, в случае 
вынесения обвинительного приговора. Ни европейское, 
ни латвийское право не предусматривает временно-
го смещения с должности на время расследования, а 
также не допускает другого процессуального вмеша-
тельства в профессиональную деятельность президен-
та Банка Латвии. 

Адвокат И. Римшевича Саулведис Варпиньш про-
информировал, что БПБК своими процессуальны-
ми решениями также вмешался в независимость 
Европейского центрального банка (ЕЦБ), ошибочно 
указав, что Римшевич, работая в совете ЕЦБ, реа-
лизует функцию президента Банка Латвии, и поэтому 
БПБК ограничил деятельность Римшевича и в дан-
ном совете. По словам адвоката, в практике судов 
Европейского Союза уже давно подобное представ-
ление считается неверным и незаконным. Работая 
в ЕЦБ, лицо не реализует полномочий, связанных с 
какой-либо должностью в Латвии. Представители И. 
Римшевича обратились в суд Европейского Союза, 
чтобы он дал свою оценку этим и другим вопросам. 

Мы уже писали о том, что министр финансов Дана 
Рейзниеце-Озола на следующий день после задержа-
ния Римшевича заявила: Римшевич должен сложить 
свои полномочия, – а премьер Марис Кучинскис отме-
тил: «Освобождение {от должности} – тяжелый вопрос, 


